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Új Haj tás

Krisztusban Kedves Testvérek!
A nagyböjt a keresztény élet egyik legfontosabb időszaka, amely a húsvé-

ti feltámadásra való készületet szolgálja. Ez a negyvennapos szakasz Jézus 
pusztai böjtjére utal, amikor a Megváltó önként vállalt lemondásban, imában 
és kísértések között töltött időt, hogy teljesen Isten akaratára figyeljen. A nagy-
böjt lényege nem csupán bizonyos szokások megtartása vagy előírások köve-
tése, hanem egy mélyebb lelki átalakulás lehetősége. Ebben az időszakban 
arra kapunk meghívást, hogy szembenézzünk önmagunkkal, bűnbánatot tart-
sunk, és közelebb kerüljünk Istenhez.

Az ima különleges szerepet kap ebben az időszakban, hiszen ez az Isten-
nel való kapcsolatunk elmélyítésének legfontosabb eszköze. A nagyböjt arra 
hív minket, hogy több időt szánjunk az elcsendesedésre, a Szentírás olvasásá-
ra, a szentségekben való elmélyülésre és a személyes imaéletünk megújításá-
ra. Az Egyház ebben az időszakban különösen ajánlja a bűnbánati imákat, 
a keresztút elmélkedését és a szentgyónás elvégzését. Az imádság által nem-
csak saját lelki életünket mélyíthetjük el, hanem másokat is hordozhatunk lelki-
leg, imádkozva a rászorulókért, a szenvedőkért és a békéért.

A böjt az önmegtartóztatás eszköze, amely segít a test feletti uralom gya-
korlásában és a szellemi élet megerősítésében. A böjtölés nem csupán az étke-
zési szokások korlátozását jelenti – bár hagyományosan ez is része –, hanem 
egy tágabb értelemben vett önfegyelmezést. Lehet ez az édességről, a közös-
ségi médiáról, a felesleges vásárlásokról vagy éppen a fölösleges beszédről 
való lemondás. A böjt célja nem az önsanyargatás, hanem a belső szabadság 
elérése: hogy ne az ösztöneink, a megszokásaink vagy a világ elvárásai irá-
nyítsanak bennünket, hanem Isten akarata és az igazi értékek. Az önmegtaga-
dás révén jobban ráébredünk arra, hogy mi az igazán fontos az életünkben, 
és mélyebben megélhetjük az Istenre való ráhagyatkozást.

Az alamizsna, vagyis a jótékonykodás, szorosan kapcsolódik a böjthöz, 
hiszen amit megtakarítunk az önmegtagadás által, azt mások javára fordíthat-
juk. Az igazi nagyböjti lelkület nem csupán önmagunk fegyelmezéséről szól, 
hanem arról is, hogy megnyílunk mások felé. Az alamizsna nemcsak anyagi 
segítség lehet – bár a szegények támogatása mindig kiemelten fontos –, ha-
nem időnk, figyelmünk, szeretetünk megosztása is. Egy látogatás a magányos 
embereknél, egy jó szó a szükséget szenvedőknek, egy segítő kéz a nehéz 
helyzetben lévőknek mind olyan tettek, amelyek révén a nagyböjt valóban át-
alakít minket. Ahogy Szent János apostol írja: „Aki szereti testvérét, az a vilá-
gosságban marad” (1Jn 2,10). A jótékonykodás tehát nemcsak a rászorulók 
számára áldás, hanem számunkra is, mert közelebb visz Istenhez és megtanít 
önzetlenül szeretni.

A nagyböjt tehát egy csodálatos lehetőség a lelki megújulásra. Az ima által 
közelebb kerülhetünk Istenhez, a böjt segít megtisztítani szívünket és gondola-
tainkat, míg a jótékonykodás által konkrét tettekben élhetjük meg a szeretetet. 
Ha ezt a három dolgot tudatosan és elkötelezetten gyakoroljuk, akkor nem-
csak egy külsőleges hagyományt tartunk meg, hanem valódi lelki növekedést 
élhetünk meg. Így lesz a nagyböjt nem csupán egy időszak az évben, hanem 
egy út, amely elvezet bennünket Krisztus feltámadásának öröméhez és az új-
jászületés kegyelméhez.

Bacsó Róbert, állandó diakónus

Csodálatos lehetőség
a lelki megújulásra
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Jézus ekkor megkérdezte a tizenkettőtől: „Vajon ti is el 
akartok menni?”

- Uram, hová mennénk? Hiszen az örök élet igéi Nálad 
vannak.”

Jn 6, 67-69

Árulás és tagadás. Vajon hol dől el, hogy mikor lesz a 
tagadóból áruló?

A félelem igen nagy kísértés tud lenni: megbénítja szár-
nyunkat, gyengíti szabadságunkat, kikezdi jellemünket, 
hazugságba, tagadásba taszít. „Dehogy vagyok keresz-
tény. Csak nem képzeled, hogy egy ilyen elavult ideológi-
ához kötöm magam, családom, gyermekeim jövőjét?” Ki 
tudná megmondani, hogy a hatmillió katolikus közül há-
nyan gondolkodnak és ítélkeznek így. És van-e kiút ebből? 
Van! Érzékeny lelkiismeret, finom „látás” és jó „lelki” hal-
lás segítségével velünk is megtörténhet az, ami Péter apos-
tollal. Amikor a katonák végigvonszolták a megkötözött 
Jézust a praetorium udvarán, még volt annyi ereje, hogy 
tekintetével megkeresse az ő gyáva apostolát. Péter most 
eszmélt rá, hogy mit is tett, és közben egymás után három-
szor megszólalt a kakas. Péter tekintete találkozott Jézusé-
val. És ez elég volt, hogy magába roskadva megtérjen.

Barlay Ö. Szabolcs Krisztus agóniája bennünk c. könyvéből

Uram Jézusom, tudom, hogy éppúgy viselkedem, mint 
a Getszemáni kertben történtek idején apostolaid. Még-
is kérlek, add, hogy követni tudjalak, amikor imádkozni 
és virrasztani hívsz szenvedéseim óráiban. Ne engedd, 
hogy kétségbeessek. Erősíts meg kegyelmeddel, hogy én 
is el tudjam fogadni az Atya akaratát, és Téged követve, 
példád nyomán keresztényhez illően viseljem megpróbál-
tatásaim keresztjét. Ámen.

Szent-Gály Kata

A Pusztában Kiáltó szava
megtérni
mássá alakulni
a régi gyökérből
kinevelni sudár-egyenes hajtást

bátran
a kezdés új örömével
kinevelni boldog-erősnek
hogy bírjon majd koronát elviselni

tövisből fontat is
fényekből szőttet is

Jézusnak szüksége van arra, aki vele együtt szenved az 
emberi kegyetlenség miatt. Ezért vezet a fájdalom útján. 
Áldott legyen azonban az ő szeretete, mely meg tudja 
édesíteni a keserűt is, és örök jutalmat ad az élet időleges 
kínjaiért, fáradozásaiért.  

Ne félj tehát, hanem tartsd a legszerencsésebbnek ma-
gad, hogy méltónak találtattál részt venni az Istenember 
fájdalmaiban. Ez nem önfeladás, hanem szeretet, amely-
lyel Isten közeledik feléd. Nem büntetés volt, hanem sze-
retet, a legmagasabb rendű. Áldjad ezért az Urat, és nyu-
godtan igyál a Getszemáni kert szenvedésének kelyhéből. 

Szent Pió atya

– Félek, Atyám. Megtörtem a harcban, a hitben, és 
éhes sárkányok elé ejtem a kardot! 

Ne félj, fiam, megtartalak a harcban, a hitben, s karom-
mal égig emeled azt a kardot! 

Mit ér az ember, mit a vágy, az önvád, mit ér törékeny 
szavam az őrült viharban?

Ne félj, fiam. Az a kín, az a vágy, az az önvád téged 
tisztít örök kék égbolttá a viharban.

Bakó Barlay Edit

Helder Camara érSeK

Ha próbára teszel
Ha próbára teszed hitemet, 
és utamat sűrű ködbe futtatod, 
mely kioltja a tájékozódást, 
add meg, ha lábam reszket is, 
hogy tekintetem nyugodt és tiszta legyen, 
élő tanúsága annak, hogy Te velem vagy, 
és békében élek. 

Ha próbára teszed hűségemet, 
és megengeded, hogy levegőm is kevesebb legyen, 
és az az érzésem, 
mintha a föld kicsúszna lábam alól, 
akkor is add meg, hogy tekintetem azt hirdesse: 
senkinek sincs oly hatalma, 
mely elszakíthatna tőled 
akiben élünk, mozgunk és vagyunk. 
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Ha eltűröd, 
hogy a gyűlölet bekerítsen,
és tőrbe csaljanak ellenségeim,
és szándékomat meghamisítsák és megcsúfolják, 
akkor is engedd, hogy Fiad tekintete 
derűt és szeretetet sugározzon 
szemeimen át. 
Ámen. 

Akinek szívében Krisztus világossága és új életet adó 
ereje lakik, azokat különböző és változatos módon vezeti 
a Szentlélek, és láthatatlanul irányítja a kegyelem.

Szentbeszéd a IV. századból

Jézus, azokat a kegyelmi szavakat,
Amelyeket Galilea szélfútta dombjain mondtál,
Mondd azokat nekem is!

Jézus, azokat a hatalmas szavakat,
Amelyeket a viharos tavon mondtál a tanítványoknak,
Mondd azokat nekem is.

Jézus, azokat az üdvözítő szavakat,
Amelyeket a Golgotán mondtál annak a bűnösnek,
Mondd azokat nekem is.

Jézus az élet szavait,
Amelyeket alkonyatkor az emmauszi úton mondtál,
Mondd azokat nekem is!

Ismeretlen japán fiatal imája

A megváltás útja a kudarcok útja. Az utolsó, a kereszt 
kudarca egy botrány. De éppen itt győz a szeretet. És a 
történet, mely egy szeretetálommal kezdődik, a kudarcok 
történetével folytatódik, hogy aztán a szeretet győzelmé-
vel végződjön: ez Jézus keresztje. Nem szabad elfelej-
teni ezt az utat, mely egy nehéz út! Miként a miénk is! 
Ha valaki közülünk lelkiismeret-vizsgálatot tart, meglátja, 
hányszor is űzte el a prófétákat, hányszor mondta Jézus-
nak: „Távozz tőlem!”, hányszor akarta megváltani magát, 
hányszor gondolta azt, hogy ő az igaz.

Ferenc pápa

ProHáSzKa ottoKár

Elhagyatottságban 
Uram, nem vagyok méltó, hogy bejöjj; de ha méltatsz 

és bejössz hozzám, szívem eltelik örömmel és hódolattal. 
Isten minden szívbe be akar jönni, ezt jelzi az írás: ,,Íme, 
ajtódnál állok s kopogtatok.’’ Te; az Úr... bebocsáttatást 
kérsz. Nem kényszerítesz, nem tolod föl magad és kegyel-
meid. Értelek Uram, vágyódsz utánunk. Kopogtatsz szí-
vünk ajtaján, várakozol ajtóm előtt. És kitartasz, el nem 
mégy! Ó édes, erős szeretet! Istenem, hol vagy: ugye 
közel vagy? Velem vagy? Így lehet tűrni a keresztet s a 
kínt: Ó Uram, hadd legyek veled! Vigyél be országodba. 
Ámen. 

Segíts a szenvedésben 
Ó Mária, aki Fiaddal együtt végigjártad a keresztutat, 
Anyai szívedben gyötrődtél a fájdalomtól, de 
nem feledted beleegyező szavadat és
mélységesen bíztál abban, hogy 
akinél semmi sem lehetetlen,
be fogja teljesíteni ígéreteit. 
Esdd ki számunkra és a jövendő nemzedékek 
emberei számára a kegyelmet, 
hogy rá merjünk hagyatkozni Isten szeretetére.
Segíts, hogy a szenvedésben, a 
megvetésben, a próbatételekben, 
még ha sokáig tartanak és kemények is, 
soha ne kételkedjünk az Ő szeretetében, 
Jézusnak, a Te Fiadnak
tisztelet és dicsőség mindörökké. Ámen. 

II. János Pál imája

Szent J. H. Newman bíboros imája

Ó, Jézus legszentebb, legszeretőbb Szíve, 
Te az Oltáriszentségben vagy elrejtve, 
és még mindig értünk dobogsz… 
Imádlak Téged legnagyobb szeretetemmel és
áhítatommal, 
buzgó ragaszkodásommal, legelszántabb,
legszilárdabb akaratommal. 
Ó, Istenem, amikor lehajolsz, 
hogy Téged befogadjalak, 
hogy Téged egyelek és igyalak, és lakást veszel bennem, 
ó, add, hogy szívem a Te Szíveddel együtt dobogjon. 
Tisztítsd meg azt mindattól, ami földies, 
a büszkeségtől és az érzékiségtől, 
a keménységtől és a kegyetlenségtől, 
minden romlottságtól, rendezetlenségtől és 
minden hamisságtól. 
Töltsd el szívemet Önmagaddal, 
hogy sem a nap történései, 
sem az idők körülményei ne tudják felzaklatni, 
hanem a Te szeretetedben és a Te tiszteletedben 
legyen békessége.

2019. október 13-án avatta szentté Ferenc pápa 
John Henry Newmant, (1801–1890) angol írót és teo-
lógust, aki anglikán papból lett katolikus lelkipásztor 
és bíboros.

„A kinyilatkoztatás alapvető igazságaiban nem hit-
tem szilárdabban, önuralmam nem lett nagyobb, buz-
góságom nem gyarapodott; ami történt, olyan volt, mint 
amikor a háborgó tengerről a hajó kikötőbe fut: ez a 
boldogság pedig mind a mai napig töretlen maradt” – 
írta a Védőbeszéd életéért című önéletírásában.
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Ó, Jézus Szentséges Szíve, Téged választalak 
szeretetem egyetlen céljának, életem védelme-
zőjének. Téged választalak üdvösségem biztos 
útjának, törékenységem és állhatatlanságom 
gyógyszerének. Életem minden gyengeségé-
ben Te vagy a segítségem, és biztos menedé-
kem halálom óráján… Semmisíts meg bennem 
mindent, ami nem kedves előtted… Vesd tiszta 
szeretetedet szívembe olyan mélyen, hogy 
Téged soha el ne felejtselek, Tőled el ne sza-
kadhassak! Mérhetetlen jóságodra kérlek, ne-
vem Szívedbe legyen írva, és egész boldogsá-
gom, minden dicsőségem abban álljon, hogy a 
Te szolgálatodban élek és halok meg – olvas-
suk Alacoque Szent Margit mélységes önfel-
ajánlásának részletét.

Istennek kedves leánya, akit Jézus „Szent Szíve kedves 
tanítványának” nevezett, nem kisebb küldetést kapott, mint 
hogy a Jézus Szíve-tiszteletet kell elterjesztenie minél szé-
lesebb körben. Küldetése a mi időnkben is érvényes, fe-
lém és feléd is szól…

Szentünk 1647. július 22-én, a franciaországi ősi Cluny-
től nem messze lévő Vérosvres falucskában látta meg a 
világot, egy hétgyermekes család ötödik gyermekeként. 
Apja a paraszti sorból küzdötte fel magát a királyi jegy-
zőségig. Az alig ötéves Margitot keresztanyja, a szomszé-
dos főúri kastély úrnője vette magához. A kislány jámbor-
sága és szemlélődő imádságra való hajlama már ekkor 
kitűnt, nem egyszer az évszázados gyertyánfák alatt ke-
reste a magányt, az egyedüllétet. Tíz évesen előbb keresz-
tanyját, majd nemsokára súlyos betegség következtében 
az apját is elveszítette. 

Ezzel a család rendezetlen anyagi körülmények közé 
került. Margitot a charolais-i klarisszák kollégiumába ad-
ták, ahol hamarosan elsőáldozáshoz járult. Vonzónak 
érezte az apácák szigorú életét, a szerzetesi hivatást, de 
nem maradhatott a zárdában hosszú ideig, mert gyermek-
bénulásban megbetegedett. Betegsége négy évig tartott, 
majd váratlanul csodával határos módon teljesen felépült.

Közben a családi birtok kezelését Margit anyai nagy-
bátyja vette át, akinek családja cselédként bánt a hazake-
rült Margittal és édesanyjával. A 18 éves Margitot anyja 
férjhez akarta adni, hogy kiszabadítsa ebből a megalá-
zó helyzetből. Addigra azonban szentünk imádságos éle-
te annyira elmélyült, hogy misztikus vonások jellemezték, 
belső hangokat kezdett hallani és látomásai voltak. Végül 
1667-ben egy magánkinyilatkoztatás hatására elhatároz-
ta, hogy belép a szerzetbe. 

Döntése nagy ellenállásba ütközött édesanyja és annak 
bátyja részéről, de Margit hajthatatlan maradt.  Huszon-
két évesen a bérmálás szentségével felvette második ne-
vét: Máriát. Két évvel később, 1671-ben végre megkapta 
az engedélyt a kolostorba vonuláshoz, és felvették a Pa-
ray-le-Monial vizitációs apácái közé jelöltnek. 

A noviciátus ideje alatt tovább folytatódtak a belső éle-
tét kísérő rendkívüli jelenségek, Margit megszakítás nél-

kül Krisztus lelki látásában élt. Elöljáróit nyugtalanította ál-
landó Istenbe-merültsége, a szünet nélküli félig eksztatikus 
állapota, ezért komoly és megalázó vizsgálatoknak ve-
tették alá. A rendkívüli jelenségek miatt csak egy évvel ké-
sőbb tehetett fogadalmat. A kolostor nővérei részéről sok 
bántást és meg nem értést kellett elszenvednie, de Margit 
Mária nővér türelme kimeríthetetlen volt. Krisztus ugyanis 
feltárta előtte Szent Szívének titkát, azt mondván: „Azt 
akarom, hogy engedelmeskedj mindenben, amit paran-
csolnak neked, és nyújts vigasztalást azzal, hogy te is vé-
redet ontod a megaláztatások keresztjén.”  Valószínűleg 
1673. december 27-én, Szent János evangélista ünnepén 
kapta ezt az első nagy kinyilatkoztatást. 

Margit nővérnek valamivel több szabadideje volt ezen 
a napon, mint máskor, így az Oltáriszentség imádásába 
merült. Hirtelen áthatotta az Isteni Jelenlét, mely magasz-
tos jelenetről a nővér feljegyzéseiből értesülünk: „…Elfe-
lejtkeztem önmagamról, és a helyről, ahol voltam, bele-
vesztem az isteni Lélekbe, szívemet csordultig áthatotta 
szeretetének ereje. Hosszú ideig engedte, hogy isteni Szí-
vén pihenjek, ahol szerelmének gyönyöreit ízleltette ve-
lem, és Szent Szívének megmagyarázhatatlan titkait ér-
tettem meg, melyeket addig elrejtett előlem… Azt mondta 
nekem:  Isteni Szívem szenvedélyesen szereti az embere-
ket, és különösen téged, olyannyira, hogy már nem tudok 
megelégedni azzal, hogy lángoló érzelmeim önmagam-
ba zárva maradjanak, ki kell áradniuk az emberekre ál-
talad, és meg kell nyilvánulniuk a számukra, hogy gaz-
dagodhassanak azokkal az értékes kincsekkel, melyeket 
most felfedek előtted, és amelyek magukban hordozzák a 
megszentelő és szükséges kegyelmeket az emberek szá-
mára ahhoz, hogy megmeneküljenek a kárhozattól.” 

A látomást továbbiak követték, amelyeket Margit Má-
ria nővér mind feljegyzett. Valószínűleg 1674 Úrnapján 
történt egyik legmegrázóbb látomása, amelyben Krisztus 
szeretettől lángoló szívét látta. Hogy Margit Mária láto-
másai felől ítéletet alkothasson, a főnöknő anya a nővért 
különböző szakértőkkel vizsgáltatta meg, akiknek vélemé-
nye nagyon kedvezőtlen volt rá nézve. 

Isten azonban gondoskodott leányáról: 1675 február-
jában a vizitációs apácák elöljárónak kapták Claude La 
Colombiére jezsuita atyát, aki rövidesen Margit Mária nő-

Alacoque Szent Margit Mária küldetése
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A nagyböjt latin neve quad-
ragesima, amely negyvenedi-
ket jelent, a nagyböjti időszak 
hosszára utalva. A Magyar 
Katolikus Lexikon szerint az 
első századokban a kereszté-
nyek nagypénteken és nagy-
szombaton böjtöltek, addig, 
amíg Jézus a sírban nyugo-
dott, amíg „kiragadták körük-
ből a vőlegényt” (Mk 2,20), 
mások negyven órás böjtöt 
tartottak húsvét előtt. Szent 
Atanáz 339-ben írta az ale-
xandriaiaknak, hogy tartsák 
meg a negyven napos böjtöt, 
tehát legalábbis Alexandriában 
már szokás volt a negyven na-
pos böjt.

A Bibliában a negyven különle-
ges jelentőséggel bíró szám. A nagy-
böjt negyven napjának legközvetle-
nebb bibliai előképe Jézus negyven 
napos böjtje. Megkeresztelkedése-
kor leszállt Jézusra a Szentlélek, és 
az égből az Atya szózata hangzott, 
amellyel kinyilatkoztatta Jézus istenfi-
úságát, így a teljes Szentháromság 
nyilvánult meg néhány rendkívüli pil-

lanatra (Mt 3,13-17). Ez után az ese-
mény után Jézust a Lélek a pusztába 
vitte, ahol negyven nap és negyven 
éjjel böjtölt. Jézus böjtje előttünk is 
minta. Ő szíve túláradó szeretetéből 
választotta az önmegtagadásnak ezt 
a formáját, és őt követve mi is kife-
jezhetjük így a szeretetünket. Embe-
ri kapcsolatainkban tapasztalhatjuk, 
hogy milyen jó, ha valaki úgy fejezi 
ki a szeretetét, ahogyan a legjobban 

át tudjuk élni, ahogyan számunkra 
érthető. Isten persze mindenféle sze-
retetkifejezési formát megért, de 

nekünk hasznunkra válhat eltanulni 
a jézusi szeretetnyelvet, érdemes utá-
noznunk azt, ahogyan őbelőle árad 
a szeretet.

A negyvenes szám a Bibliában 
mindig egy korszakot, akár egy 

Nagyböjt – a jézusi szeretetnyelv

vér lelki atyja lett, és megnyugtatta a kapott kegyelmek 
valódiságáról. Margit Mária beszámolt nagy látomásáról, 
amelyben az Úr Krisztus megbízta azzal, hogy gondos-
kodjék Jézus Szívének ünnepéről. La Colombiére atya tá-
mogatásával Margit Mária nővér egy évig nyugodtabb kö-
rülmények között élhetett. Közben meghalt az édesanyja. 

A következő évben La Colombiére atyát Angliába küld-
ték, és a nővértársak ellenségeskedései ismét fellángoltak. 
De két évvel később a kolostor új elöljárónőt kapott Péron-
ne Rosalie Greyfié személyében, aki hamarosan meggyő-
ződhetett Margit Mária nővér életszentségéről. 

1679 elején La Colombiére atya visszatért Angliából, 
ahol néhány hétig börtönben is volt, tuberkulózist kapott, 
ami 1682. február 15-én bekövetkezett halálát okozta. 
Két évvel később napvilágot látott Retraite spirituelle (Lel-
ki  magábaszállás) című könyve, mely által széles körben 
ismertté váltak Margit Mária nővér magánkinyilatkoztatá-
sai is. 

Ez a könyv döntőnek bizonyult a Jézus Szíve-tisztelet 
elterjedéséhez. Ettől kezdve minden megváltozott. A köny-
vet a vizitációs nővérek ebédlőjében – a pironkodó Mar-
git jelenlétében – folytatásokban felolvasták. Margit láto-
másait ezután már nem merték kritizálni, sőt a „látomásos 
nővérre” ettől fogva tisztelettel tekintettek. 

1684 májusában a nővérek ismét új főnöknőt kaptak. 

Melin anya azonnal maga mellé vette Margit Mária nő-
vért asszisztensnek. Ezután két évig a novíciák mesternő-
je volt, majd ismét asszisztensi megbízást kapott. Mindez 
lehetővé tette számára, hogy szélesebb körben is megis-
mertesse Jézus Szent Szívének titkát, és így a Szent Szív 
iránti tisztelet hamarosan a többi vizitációs kolostorban is 
elterjedt.

Margit Mária egészsége azonban fokozatosan gyen-
gült. Ha nem is voltak látható stigmái, érezte a töviskoszo-
rú, az Isteni Szív és a Szent Kereszt minden kínját. Egyik 
alkalommal súlyos baleset is érte. 1690. október 9-én ágy-
nak esett, és október 17-én, 43 éves korában költözött Is-
teni Jegyeséhez. A feljegyzések szerint halála után arcán 
soha nem látott szépség ömlött el. Az ágya előtt térdeplő 
orvos nagy meghatottságában csak annyit tudott monda-
ni: „Szeretetből élt, nem csoda, ha szeretettől halt meg.” 

Margit nővért 1864. április 24-én boldoggá, 1920. 
május 13-án szentté avatták. Ünnepe, melyet 1929-ben 
vettek fel a római naptárba, október 17-én van.

Kérünk, Istenünk, áraszd reánk azt a lelkületet, amellyel 
Szent Margitot oly különlegesen gazdaggá tetted, hogy 
megismerjük Krisztus minden értelmet felülmúló szeretetét, 
és beteljünk Isten egész teljességével!

Riskó Marianna
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egész nemzedéket jelképez. Negy-
ven napig és éjszakáig tartott a vízö-
zön (Ter 7,12), ami megtisztította a vi-
lágot az istentelenségtől. A Kánaán 
földjéhez való első megérkezéskor a 
kémek negyven napig kutatták a ne-
kik szánt földet, és ezalatt alaposan 
bejárták azt (Szám 13,25). Izrael fiai 
hitetlenségük miatt negyven évig ván-
doroltak a pusztában, amíg Isten min-
denféle megpróbáltatások és áldások 
között vezette őket, hogy végre zsi-
gereikben érezzék, hogy ő az Úr, a 
világmindenség egyetlen Istene. Ez 
alatt az idő alatt főleg mannával táp-
lálta őket (Kiv 16,35), ami egészen 
különleges böjt lehetett. 

A negyven év újjászületést is jelent, 
hiszen ennyi idő alatt a vándorló nép 
új generációja nőtt fel, akik sem a 
rabszolgaságnak, sem az aranybor-
jú készítésének nem voltak részesei. 
Amikor Mózes felment a Sínai hegy-
re, hogy átvegye a törvényt tartalma-
zó kőtáblákat, „negyven nap és negy-
ven éjjel időzött ott az Úrnál, közben 
semmit sem evett és semmit sem ivott.” 
(Kiv 34,28). Ez fordulópont volt a tör-
ténelemben, amelytől kezdve az em-
ber újra Isten szemével tudja nézni 
tetteit, végre van biztos fogódzója, 
hogy mi a jó és mi a rossz: a törvény 
és a szövetség. Dávid király és Sala-
mon király, a zsidók legnagyobbra 
becsült uralkodói negyven évig ural-
kodtak Izraelen (1Kir, 2,11 és 1Kir 
11,42). A babiloni fogság sorsfordító 
ideje is negyven év volt.

Negyven napig tart a gyermekágy, 
amíg az új anyát boldogasszony 
ágyas asszonynak hívja a népnyelv, 
mert ez alatt az idő alatt végbemegy 
a nagy változás: a menyecskéből asz-
szony, először vagy újra anya lesz. 
Negyven nap alatt a nehéz törések 
is rendbe jönnek, megújul az élet. So-
rolhatnánk még a példákat, de ennyi 
is elég, hogy ráébredjünk: 

a negyvennapos böjttel egy többe-
zer éves, kipróbált hagyományba lé-
pünk be, amelyet egyes személyek és 
egész népek is megtapasztaltak, és 
adják hírül mind a mai napig, hogy 
negyven nap, negyven év alatt nagy 
dolgokat tett velük az Úr. Jó dolog be-
állni ebbe a sorba, és megadni a le-
hetőséget Istennek és magunknak.

Negyven nap hosszú idő. Még fel-
nőttek számára is nehéz egyszerre 
több mint egy hónapot átlátni. Any-
nyi minden történhet ennyi idő alatt, 
hogy egy nagyböjti időszakra el is 
kell köteleződnünk. Manapság na-
gyon sok múlik azon, hogy mit sze-
retnénk mi vállalni, mit szeretnénk a 
nagyböjtünk központjába helyezni, − 
de az biztos, hogy nagy elhatározást 
és folyamatos odafigyelést igényel, 
hogy negyven napig ki tudjunk tarta-
ni valami mellett.

Manapság a nagyböjtben gyakran 
különböző lemondásokat vállalunk, át-
menetileg megfosztjuk magunkat va-
lamitől, ami fontos szerepet tölt be a 
mindennapjainkban, örömöt vagy jó 
érzést okoz. A táplálkozásbeli böjthöz 
hasonlóan jó módszer ez is, hiszen 
gyakran eszünkbe jut a készületünk, és 
átélhetjük, ahogyan Isten betölti azt az 
űrt, ami a lemondás által keletkezett. 

Ha őszinték vagyunk magunkhoz, 
sejtjük, hogy mi az, amit érdemes len-
ne feladni a nagyböjt idejére, de itt is 
fontos átgondolni, hogy ne vállaljunk 
teljesíthetetlen dolgot. Érdemes lehet 
a házastárssal, jóbaráttal megbeszél-
ni, hogy mit fogadunk meg, hiszen az 
ígéret, így a magunknak vagy Isten-
nek tett ígéret is kötelez. 

A keresztény hagyományban a 
legutóbbi időkig jelen volt, hogy fel-
ajánljuk a mindennapi kényelmünket 
biztosító dolgokat, vagy ezek közül 
egyet-kettőt. Nagy kilépés lehet a 
komfortzónánkból egy kis apróság is 
ezen a téren. Ilyen felajánlásnak te-

kinthető, ha lemondunk a nagyböjt 
idejére a meleg vízben való mosa-
kodásról, a kedvenc tusfürdőnkről a 
natúr szappan javára, a puha ágyról 
(vagy csak a kispárnánkról), a smink-
ről, esetleg kiválasztunk néhány alap-
vető ruhadarabot, és azokat váltogat-
juk a negyven nap folyamán, nem 
fordítunk annyi figyelmet a tökéletes, 
változatos megjelenésre. Megdöb-
bentő megtapasztalni, hogy ezek az 
apróságok mennyire meghatározzák 
a mindennapjainkat, a közérzetünket, 
és azt is, hogy mennyi minden nélkül 
képesek vagyunk élni, és öröm fel-
ajánlani mindezeket Jézusért, őhozzá 
kapcsolódva.

Örömöt okoz, ha tehetek valamit 
azért, akit szeretek. Az egyik szeretet-
kifejezési mód a szívességek nyelve, 
amikor cselekedettel mutatom meg, 
hogy mennyire szeretem a másikat. 
Emberi kapcsolatainkban ez talán úgy 
mutatkozik meg, hogy segítek a másik-
nak valamiben, amit akár ő is el tudna 
végezni, de örül, ha nem egyedül kell 
hordoznia a terhét. Az istenkapcsola-
tunkban is óriási szerepe van a sze-
retetnyelvnek, hiszen most, nagyböjt 
elején imában megkérdezhetjük az 
Urat, akinek olyan gyakran kérjük se-
gítségét életünk különböző ügyeiben, 
hogy ő mit szeretne; mit tegyünk, mi-
ből érezné leginkább a szeretetünket. 
Isten komolyan veszi a kérdésünket, és 
válaszolni fog. Lehet, hogy a csendes 
ima közben feldereng bennünk egy 
gondolat, vagy esetleg valakin keresz-
tül érkezik egy kérés, egy lehetőség, 
amiről megérezzük, hogy ez az.

Egymást támogatjuk és erősítjük, 
ha közösen vállalunk valamit a csa-
láddal, a házaspárunkkal, a közössé-
günk tagjaival, vagy akár valamelyik 
gyerekünkkel, barátunkkal. 

Az ünnep egész lényünket megszó-
lítja. Érzékszerveink, emberségünk és 
lelkünk összekapcsolódik, és együtt 
segítenek átélni az ésszel felfogha-
tatlan csodát, hogy Isten a végletekig 
szeret minket. A kézzelfogható, szem-
mel látható készülődés segít folyama-
tosan benne maradni a közeledő ün-
nep valóságában.

Forrás: Részlet Dyekiss Virág 
A mi húsvéti bárányunk című kötetéből
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Karácsony vigíliáján beléptünk a Jubileumi 
szentévbe. Szinte rögtön azután, hogy lezárult 
a Püspöki Szinódus XVI. Rendes Közgyűlése, 
mely preludiumként is felfogható ahhoz, hogy 
a szentév kegyelmeit jobban át tudjuk élni. Az 
összefüggés abban rejlik, hogy mindkét ese-
mény meghívás a megtérésre.

A szinódusi záródokumentum különböző részeit össze-
kötő szál a megtérésre való meghívás: a Lélek általi meg-
térésre (1. rész), megtérésre a kapcsolatokban (2. rész), a 
folyamatokban (3. rész) és a kötelékek terén (4. rész). Bár 
az 5., utolsó résznél a címben nem szerepel a megtérés 
szó, de szó van benne a megtérésről a tanúságtételre, a 
misszióra. A Záródokumentumban megjelenik a felisme-
rés, hogy a meghívás a misszióra egyúttal hívás mind az 
egyes részegyházak, mind az egész egyház megtérésére 
(11. pont)

„Az Egyház életében minden új lépés visszatérés a for-
ráshoz. Újbóli megtapasztalása a tanítványok Húsvét es-
téjén a felső szobában a Feltámadottal való találkozásá-
nak. Hozzájuk hasonlóan ezen a Szinódusi Közgyűlésen 
mi is úgy éreztük, hogy az Ő irgalmába burkolózunk, és 
az Ő szépsége húz minket közelebb. Éreztük az Ő je-
lenlétét magunk között, amikor a Lélekben való beszélge-
tést átéltük és egymásra figyeltünk: Annak jelenlétét, aki a 
Szentlélek kiárasztásával továbbra is olyan egységet épít 
Népében, amely harmóniát teremt a különbözőségek kö-
zött.” Ezekkel a szavakkal kezdi Ferenc pápa a szinódus 
záródokumentumát.

Luis Marín de San Martín OSA püspök, a püspöki szi-
nódusi titkárság altitkára, egy november 4-i videokonfe-
rencián személyes hangvételű előadást tartott a Záródo-
kumentumról, amelyben öt kihívást nevez meg: a spirituális 
kihívást, a közösségi kihívást, az ökumenét és a társfelelős-
séget, mint kihívásokat, valamint a missziót, mint kihívást.

A harmadik kihívás tehát, amelyet a szinódus felismert, 
az ökumené. Ahhoz, hogy missziós szinodális egyházként 
növekedjünk, és a Szentlélek ösztönzése alatt a keresz-
tények látható egysége felé haladjunk, kulcsfontosságú, 

hogy értékeljük a különbözőségeket, és a kapcsolatokat 
a csoportok között (vö. 40.). A Dokumentum több pontot 
szentel az ökumenizmusnak. A 23. pont bátran kijelenti, 
hogy az ökumenizmus mindenekelőtt lelki megújulás kér-
dése, majd a továbbiakban kihívást jelentő programot állít 
elénk. 

„Az ökumenizmus mindenekelőtt a lelki megújulás kér-
dése.

Megköveteli a bűnbánati folyamatokat és a múltbeli 
sebek emlékeinek gyógyítását, és ahol szükséges, a bá-
torság megtalálását, hogy testvéri korrekciót találjunk az 
evangéliumi szeretet szellemében. A Közgyűlésen szemet 
felnyitó tanúságtételek hangzottak el különböző egyházi 
hagyományokhoz tartozó keresztények részéről, akik ba-
rátságban, imában, közösségben élnek együtt, elkötele-
zettek a szegénység különböző formáiban élők szolgá-
lata iránt, és akik közös otthonunkkal is törődnek. A világ 
számos régiójában mindenekelőtt a vér ökumenizmusa lé-
tezik: különböző hátterű keresztények, akik együtt adják 
életüket a Jézus Krisztusba vetett hitért. Mártíromságuk ta-
núsága minden szónál beszédesebb: az egység az Úr ke-
resztjéből fakad.” – írja Ferenc pápa a Záródokumentum 
23. pontjában.

A keresztség által minden keresztény részesül a sensus 
fideiben*. Ezért a keresztség, amellett, hogy a szinódus 
alapját képezi, az ökumenizmus alapja is. „A szinodalitás 
útja, amelyen a katolikus egyház halad, ökumenikus, és 
annak is kell lennie, ahogyan az ökumenikus út is szinodá-
lis.” (Ferenc pápa, Beszéd Őszentsége III. Mar Awahoz, 
2022. november 19.)

*hitérzék

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: ujvarosonline.hu; szemlelek.net

Egység a különbözőségben
Ökumené a szinódus záródokumentumának fényében
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A föld északi féltekén hagyományosan ja-
nuár 18. és 25. között tartják az ökumenikus 
imahetet a keresztények egységéért. A Szent 
Péter és Szent Pál ünnepe közötti időszakot 
1908-ban Paul Watson javasolta. A déli félte-
kén január a vakációk ideje, az egyházak ott 
máskor tartják az ökumenikus imahetet, pél-
dául pünkösd tájékán. Az Egyház egységének 
szintén jelképes dátumát 1926-ban javasolta a 
Hit és Egyházszervezet mozgalom.

A 2025. évi ökumenikus imahét imádságait és elmélke-
déseit az északolaszországi Bose monasztikus közössé-
ge készítette. Idén van az első ökumenikus zsinat 1700. 
évfordulója, melyet a Konstantinápoly melletti Niceában 
tartottak Kr. u. 325-ben. A megemlékezés kivételes alkal-
mat teremtett arra, hogy együtt éljük meg és ünnepeljük 
a keresztények közös hitét a zsinaton megfogalmazott hit-
vallás szerint − azt a hitet, amely mindmáig eleven és 
termékeny. A 2025-ös ökumenikus imahét arra hívott ben-
nünket, hogy merítsünk közös örökségünkből, és még bel-
jebb lépjünk a minden keresztényt egyesítő hitbe.

Az I. (Nagy) Konstantin által összehívott zsinaton a 
hagyomány szerint 318, jobbára keleti egyházatya vett 
részt. Ekkor kezdte a rejtőzködésből és üldöztetésből fris-
sen szabadult Egyház megtapasztalni, milyen nehéz a kö-
zös hitet a kor különböző kulturális és politikai viszonyai 
között megélni. A hitvallás szövegében való egyetértéshez 
meg kellett határozni azt a lényegi közös alapot, amely-
re azok a helyi közösségek épülhettek, amelyek egymást 

mint testvéregyházat ismerték el, tiszteletben tartva a má-
sik különbözőségét.

Az előző évtizedekben sokféle nézeteltérés volt a ke-
resztények között, ezek néha súlyos konfliktussá fajultak, 
például: milyen Krisztus természete az Atyával kapcsolat-
ban; egy bizonyos dátumhoz köthető-e a húsvét ünneplé-
se, ill. hogyan kapcsolódjon az a zsidó páskaünnephez; 
a teológiai nézetekkel való szembehelyezkedés eretnek-
séggé minősítése; továbbá hogyan fogadják a korábbi 
üldözések során hitüket elhagyókat.

A jóváhagyott szöveg többes szám első személyt hasz-
nált: „Hiszünk …”. Ez az alak az együvé tartozást hangsú-
lyozta. A hitvallást a Szentháromság három személyének 
szentelve három részre osztották, amely után az eretnek-
ségnek tartott állításokat elítélő záradék következett. Ezt 
a Credo-szöveget a 381-es konstantinápolyi zsinat revi-
deálta és kibővítette, az elmarasztalást pedig kivette. Ezt 
a hitvalló formulát ismerik el ma a keresztény egyházak 
Nicea/Nikaia-konstantinápolyi hitvallásnak, egyszerűbb 
néven Niceai hitvallásnak.

Az ökumenikus imahét alkalmat teremt a keresztények-
nek arra, hogy ismételten felfedezzék és újra birtokba ve-
gyék ezt az élő örökséget, megfeleltetve a kortárs kultú-
ráknak, amelyek sokszínűbbek, mint a keresztény világ a 
niceai zsinat idején. Az apostoli hit közös megélése ma 
nem a korabeli, évszázadokig tartó teológiai viták újjáé-
lesztését jelenti, hanem inkább a szentírási alapok, továb-
bá a zsinathoz és annak határozataihoz vezető egyházi 
tapasztalatok imádságos újraolvasását.

Ferenc pápa Spes non confundit, azaz A remény nem 
csal meg kezdetű, Szentévet meghirdető bullájában a kö-
vetkezőket írja:

„A jubileumi év idejére esik egy olyan évforduló, amely 
az összes keresztény számára nagyon fontos. Ezerhétszáz 
éve tartották ugyanis az első nagy ökumenikus zsinatot, a 
nikaiai zsinatot. Érdemes megemlékeznünk arról, hogy az 
apostoli idők óta az Egyház pásztorai számos alkalommal 
összegyűltek, hogy megtárgyaljanak tanbeli kérdéseket és 
fegyelmi ügyeket. A hit első évszázadaiban mind keleten, 
mind a keresztény nyugaton gyakran tartottak zsinatot, 
megmutatva ezáltal, mennyire fontos Isten népe egységé-
nek őrzése és az evangélium hűséges hirdetése. 

Imahét a keresztények egységéért
„Hiszed-e ezt?” (Jn 11,26)
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A jubileumi év jelentős alkalom lehet arra, hogy konkre-
tizáljuk ezt a szinodális formát, melyet a keresztény közös-
ség ma egyre szükségesebb megnyilvánulási formának 
tart avégett, hogy jobban teljesíthessük az evangelizálás 
sürgető feladatát: 

az összes megkeresztelt ember, mindenki a maga kariz-
májával és szolgálatával társfelelősséget visel azért, hogy 
a remény sokféle jele tanúságot tegyen Isten jelenlétéről 
a világban.

A nikaiai (niceai) zsinat feladata az volt, hogy megőriz-
ze az egységet, amelyet komolyan veszélyeztetett Jézus 
Krisztus istenségének és az Atyával való egylényegűségé-
nek tagadása. Mintegy háromszáz püspök volt jelen, Kons-
tantin császár kezdeményezésére 325. május 20-án a csá-
szári palotában gyűltek össze. A témák megvitatása után 
– a Szentlélek kegyelmével – valamennyien elfogadták azt 
a hitvallást, amelyet ma is elmondunk minden vasárnapi 
misében. A zsinati atyák azt akarták, hogy ez a hitvallás – 
először használva a kifejezést – a „hiszünk” szóval kezdőd-
jön, annak bizonyságául, hogy ebben a többes szám első 
személyű „mi”-ben az összes egyház közösségben vannak, 
és az összes keresztény ugyanazt a hitet vallja.

A nikaiai zsinat mérföldkő az Egyház történtében. Év-
fordulója arra hívja a keresztényeket, hogy együttes dicsé-
rettel és hálaadással forduljanak a Szentháromsághoz, 
különösen Jézus Krisztushoz, Isten Fiához, „aki az Atyával 
egylényegű”, és aki kinyilatkoztatta nekünk a szeretetnek 
ezt a misztériumát. De ez a zsinat meghívás is az összes 
egyház és egyházi közösség számára, hogy haladjanak 
előre a látható egység felé vezető úton, s fáradhatatlanul 
keressék a megfelelő formákat annak érdekében, hogy 
teljesen eleget tudjanak tenni Jézus imádságának: 

„mindnyájan egyek legyenek; amint te, Atyám bennem 
vagy, s én tebenned, ők is legyenek bennünk, hogy elhigy-
gye a világ, hogy te küldtél engem” (Jn 17,21).

Piero Coda, a Nemzetközi Teológiai Bizottság főtitkára 
az egyik interjújában az egység tanúságtevő erejét fejtet-
te ki. Szavaiból idézünk.

„Az egység „útközben” születik – hangsúlyozza Ferenc 
pápa. – Vagyis újra fel kell fedeznünk, hogy Istennek a tör-
ténelemben zarándokló egyetlen népe vagyunk, amelyről 
a II. vatikáni zsinat beszél. Értékeljük tehát mindazt, ami 
már most is összeköt bennünket: és ez nagyon sok! És 
járjunk együtt minden olyan alkalmon, amelyet konkrétan 
felkínálnak nekünk.

Drámai, hogy jelenleg egy harmadik világháborút 
élünk darabokban! Jézus minden tanítványa számára fon-
tos feladat minden lehetségest megtenni. Sőt, még azt is 
elképzelni – a Szentlélekre hallgatva –, ami emberileg le-
hetetlennek tűnik, de Isten szemében nem az. Ehhez fel 
kell kutatnunk minden lehetőséget, hogy keresztény közös-
ségként együtt „tábori kórházzá” váljunk, amely gondos-
kodik mindazokról, akik közvetlenül vagy közvetve a gyű-
lölet vagy a közöny áldozatai. Együtt, Isten népe, mely 
együtt halad – ez a szinódus lényege is.

Világunkból – és itt nem csak a háborús helyzetekre 
gondolok – mély és széles körben elterjedt fájdalomkiál-
tás hallatszik. Szükség van a remény konkrét és hiteles 
jeleire. Jézus ma is hozzánk, keresztényekhez és a keresz-
tény közösségekhez intézi egyszerű és világos intelmét: 

„Arról fogja megtudni mindenki, hogy az én tanítványa-
im vagytok, ha szeretitek egymást” (Jn 13,34). 

És biztosít bennünket arról, hogy amikor visszatér és 
összegyűjti majd a föld minden népét, nem azt fogja 
kérdezni, hogy katolikusok, ortodoxok vagy protestán-
sok vagyunk-e, hanem hogy felismertük-e őt és befogad-
tuk-e éhesen, szomjasan, idegenként, meztelenül, betegen 
vagy bebörtönözve. Nem azért, hogy meggyengítse el-
tökélt munkánkat az egységért, hanem azért, hogy visz-
szavezessen a leglényegesebbhez, ami ahhoz kell, hogy 
befogadjuk az egység ajándékát, amelyet az Atyától kért 
számunkra. Ennek az egységnek van, lesz tanúságtevő 
ereje mindenki előtt.”

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: meot.hu; katolikus.hu; agensir.it
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Isten kereső lélek volt. Hit és kétség, remény és kétség-
beesés küzdött benne, ismerte és átélte a magányt, a ki-
vetettség mélységét, és a kegyelem, a rátalálás, az ima 
magasságát. Felvidékről származó evangélikus szülők 
gyermeke volt, őt is evangélikusnak keresztelték, a kolozs-
vári református kollégiumban nevelkedett, de a katolikus 
liturgiában is jártas volt. 

Az egyik legszebb versében, az édesanyjának aján-
lott Szemben az örökméccsel címűben önmagát ahhoz 
az égő örökmécshez hasonlítja, amely a katolikus templo-
mokban az Oltáriszentség jelenlétére figyelmeztet.

Számára a költészet mindig is belső parancsok szerint 
vállalt, közösségi és embert formáló vállalkozást jelentett, 
amely egyszerre egyetemes és személyes, sokszor szak-
rális jellegű, de sohasem pusztán önkifejezés, hanem fel-
adat és szerep. A költőt a lelkek építészének tartotta. Az 
így megélt élete adja versei súlyát is. Szenvedései köze-
pette is mindig az életet hirdette. 

Szemben az örökméccsel
    AnyámnAk

Ég, - de azt, aki gyujtotta, nem láttam.
És azt sem, aki szelíd olajával
Táplálja, hogy ki ne húnyjon a lángja,
Szent, személytelen járása-kelése,
Művében dereng alázatossága, -
Hajnalban jár, vagy éjnek idején,
Meg nem foghatom s még nem láttam én.

Ó, égnek, égnek ilyen örökmécsek,
Derengnek, - és nemcsak a templomokban,
És vannak ilyen szolgáló-leányok,
Suhanók, lengők, tűnők, mint az álmok,
Művökben dereng alázatosságok.

Ilyen lélek szerettem volna lenni,
Láthatatlanul munkálkodva menni
Szürkületkor az élet templomába.
Míg künt ragyognak reklám-fényjelek
S lüktet a világ torkában a láva...

Pécs, 1928. november 22.

A kereszt fogantatása
A Szentlélek nagy fergeteg-köpenyben
A Libanonra szállott.
A Libanon csúcsán egy cédrus állott.
Törzse obeliszk, feje korona.
A Szentlélek ráharsogott: Te fa!
Máriától, a Szűztől most jövök,
Csirázik immár az Isten fia,
És áldott ő az asszonyok között.
Most rajtad a sor: im, vihar-kezemmel
Megáldalak: légy terhes a kereszttel!

Légy te is áldott minden fák között,
Érezd, hogy nő benned a feszület,

Éveid: a Megváltó évei,
Míg utatok egykor összevezet.
Rajtad csorogjon végig Krisztus vére,
Kidöntve majd magányod vadonából
Állítsanak a világ közepébe.
Ott állj majd minden árva faluvégen,
Ott függj a cellák kietlen falán,
Ős-fádnak ezer apró másaképen.
Forgácsolódj szét millió darabra,
A Szabadító tekintsen le rólad
Millió megbilincselt életrabra,

A Szentlélek nagy fergeteg-köpenyben
Tovazúgott a Libanon felett,
Zúgásában ezer fa reszketett,
Ordító erdőn ment harsogva át,
Csak egy fa értette meg a szavát, -
Lehajlott óriási koronája:
Kereszt-sorsának megadta magát.

Kolozsvár, 1928. március 1.

Ne ítélj
Istenem, add, hogy ne ítéljek -
Mit tudom én, honnan ered,
Micsoda mélységből a vétek,
Az enyém és a másoké,
Az egyesé, a népeké.
Istenem, add, hogy ne ítéljek.

Istenem, add, hogy ne bíráljak:
Erényt, hibát és tévedést
Egy óriás összhangnak lássak -
A dolgok olyan bonyolultak
És végül mégis mindenek
Elhalkulnak és kisimulnak
És lábaidhoz együtt hullnak.
Mi olyan együgyűn ítélünk
S a dolgok olyan bonyolultak.

Istenem, add, hogy mind halkabb legyek -
Versben, s mindennapi beszédben
Csak a szükségeset beszéljem.
De akkor szómban súly legyen s erő
S mégis egyre inkább símogatás:
Ezer kardos szónál többet tevő.
S végül ne legyek más, mint egy szelíd igen vagy nem,
De egyre inkább csak igen.
Mindenre ámen és igen.
Szelíd lepke, mely a szívek kelyhére ül.
Ámen. Igen. És a gonosztól van
Minden azonfelül.

1939

„Lábaidhoz együtt hullnak”
Reményik Sándor, a lényében ökumenikus költő
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Ferenc pápa Amoris Laetitia kezdetű apostoli 
buzdítása, melyet 2016-ban írt, igazi kincses-
bánya minden ember számára, aki az életét a 
Szentháromság képmása alapján kívánja élni. 
A családban megélt szeretetről szóló buzdítás-
ból merítve szeretnénk fókuszba helyezni a há-
zasság és a szüzesség szépségét.

„A hitnek, a kegyelemnek és az elköteleződésnek, az 
emberi családnak és az isteni Háromságnak a látásmód-
jával szemléljük a családot, melyet Isten szava az ember-
re, a férfira és a nőre bízott, hogy a nekik ajándékozott 
gyermekekkel együtt olyan személyes közösséget alkos-
sanak, mely az Atya, a Fiú és a Szentlélek közötti egy-
ség képmása. Az életfakasztó és nevelő tevékenység az 
Atya teremtő művének tükröződése. A család arra hiva-
tott, hogy osztozzon a mindennapos imádságban, Isten 
igéjének olvasásában és az eucharisztikus közösségben, 
azért, hogy így növelje a szeretetet, és egyre inkább a 
Szentlélek templomává váljék.

A házasság szentsége nem társadalmi szokás, üres 
szertartás, vagy egy elköteleződés pusztán külső jele. A 
szentség ajándék a házastársak megszentelésére és üd-
vösségére, és „mivel kölcsönösen egymáshoz tartoznak, 
a szentségi jel révén valóban megjelenítik Krisztus és az 
Egyház kapcsolatát. A házastársak tehát állandóan em-
lékeztetik az Egyházat arra, ami a kereszten végbement; 

egymás és gyermekeik számára az üdvösség tanúi lesz-
nek, melynek részesévé a szentség teszi őket. 

A házasság hivatás, amennyiben válasz arra a külön-
leges meghívásra, hogy úgy éljék meg a házastársi szere-
tetet, mint a Krisztus és az Egyház közti szeretet tökéletlen 
jelét. 

Ezért a házasodásra és családalapításra irányuló dön-
tésnek hivatástisztázás gyümölcsének kell lennie. A házas-
társak szeretete a Szentháromság különleges tükörképe. 
A Szentháromság ugyanis teljes egység, amelyben kü-
lönbözőség is létezik. Ezenfelül a család krisztológiai jel, 
mert megjeleníti Isten közelségét, aki megosztja az embe-
ri életet úgy, hogy egyesül vele a Megtestesülésben, a ke-
reszten és a feltámadásban: minden házastárs „egy test” 
lesz a másikkal, és felajánlja magát, hogy teljesen osztoz-
zon a másikkal mindvégig. 

A szüzesség annak a szeretetnek a szimbóluma, amely-
nek nincs szüksége a másik „birtoklására”, és így tükrözi a 
mennyek országának szabadságát. Felhívás ez a házas-
társak irányában, hogy házastársi szeretetüket a Krisztus 
iránti szeretet távlatában éljék meg, mint közös utat az or-
szág teljessége felé. 

Házasság? Szüzesség?
A Megszentelt élet napja és a Házasság hete margójára
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Míg a szüzesség a feltámadt Krisztus „eszkatologikus” 
jele, addig a házasság „történeti” jel a földön járók szá-
mára, a földi Krisztus jele, aki elfogadta, hogy egy legyen 
velünk, és vére ontásáig nekünk adta önmagát. 

A szüzesség és a házasság a szeretés különféle módjai, 
és annak is kell lenniük, mert az ember nem élhet szeretet 
nélkül. Érthetetlen marad önmaga számára, élete értelmét 
veszti, ha nem nyilatkoztatják ki neki a szeretetet.”

Egyetlen szeretetről van tehát szó, melyet különféle mó-
don élhetünk meg. Az egyetlen szeretet szemléltetésére 
álljon itt egy gyönyörű megfogalmazás! A szerző a leve-
let a II. világháború idején húgának írta, aki épp a vőle-
gényét várta haza a frontról. Hogyan látja egy Istennek 
szentelt személy az emberi szerelmet? Hogyan szerethet-
jük legjobban Istent úgy, hogy közben ne kerüljön máso-
dik helyre a szerelmünk se? 

Kedves kis Húgom!
Talán úgy látod, hogy az én életem távol áll a tiedtől, 

pedig szeretném ezt veled testvéri szeretetben megoszta-
ni. Tudom, hogy szeretsz engem, láttam, ahogy felnőttél 
mellettem a szeretetben, s hidd el, hogy te is választhatsz 
egy nagy ideált! Még akkor is, ha egy kicsit más utat 
jársz, mint én. Ha férjhez akarsz menni, azt nem teheted 
úgy, mint a világon a többi lány. Te is Istennel kötsz házas-
ságot, mint én.

Azt kérded, hogyan? Ha Paolo visszatér a frontról, és 
ez biztosan így lesz, akkor hazatérésében Isten akaratát 

kell látnod… Azt szeretném, ha a magasba szegeznénk 
tekintetünket, a mennyországra, te a saját utadon, és én 
is a sajátomon. Kérlek, halld meg szeretetem kiáltását: ne 
oszd meg a szívedet itt a földön, ne oszd meg szeretete-
det!

Csak egyetlen szeretet létezik, húgocskám, egyetlen 
egy: az Isten iránti szeretet. De ne érts félre, figyelj rám! 
Az életben van egy mindennél nagyobb ideál: a szeretet. 
De vajon kit szeressünk? Istent. Ő ott lakik minden teremt-
mény szívében. Neked azonban – mivel ez az Ő akarata 
–, különösen egy ember szívében kell meglátnod Őt: Pa-
olo szívében.

Jobban kell szeretned Paolót, mint eddig, mert Isten la-
kik benne. Próbálj megérteni, kérlek! Az Isten iránti szere-
tetedet azzal mutatod meg, hogy a lehető legjobban sze-
reted Paolót. Miatta tagadd meg önzésedet és a vágyat, 
hogy magadba zárkózz, miatta mondj le kényelmedről 
és minden hibádról… Ha arra törekszel, hogy Paolóban 
Istent lásd, akkor iránta való szereteted sosem ér véget. 
Csak így lehet egyre nagyobb benned a szeretet.

Mindig veled vagyok: 
Chiara (Trento, 1944. január 30.)

Forrás: Ferenc pápa Amoris Laetitia kezdetű 
apostoli buzdítása. katolikus.hu; 

Chiara Lubich: Lettere dei primi tempi. 
Citta Nuova, Roma, 2010.

Ne féljetek attól, hogy szüntelenül 
visszatérjetek Krisztushoz, az élet 
forrásához! 

Kifejezve bizalmát, Jézus felétek 
fordítja tekintetét és meghív titeket 

arra, hogy tegyetek jót az életetek-
kel, tegyétek gyümölcsözővé azokat 
a talentumokat, amiket rátok bízott, 
hogy szolgáljátok az egyházat és 
testvéreiteket, és szolidárisabb, iga-

zabb és békésebb társadalmat épít-
setek. 

Krisztus arra hív titeket, hogy he-
lyezzétek belé bizalmatokat és kö-
vessétek őt a házasság útján, a pap-
ság és a megszentelt élet útján. 

Ne féljetek a szívetek csendjében 
meghallgatni az Urat, aki szól hozzá-
tok! 

II. János Pál pápa beszéde 
a fiatalokhoz Rouenben. 2000. április 14.

II. János Pál pápa megérkezése: Jubileumi év 2000, találkozás a fiatalokkal Tor 
Vergatában. A pápa szimbolikusan az öt kontinensről érkezett egy-egy fiatal kezét 
fogva haladt át a kapun.

Ne féljetek válaszolni hivatásotokra!

II. János Pál pápa 2000-ben, a jubileumi 
évben
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2024. október 24-én tették 
közzé Ferenc pápa Dilexit nos 
kezdetű negyedik enciklikáját, 
mely Jézus Krisztus szívének 
emberi és isteni szeretetéről 
szól. Új enciklikájával a pápa 
azt kéri a világtól, mely kezdi 
elveszíteni a szívét és minden 
emberi érzékenységét, hogy 
találjon vissza az alapvető ér-
tékekhez. 

A 220 pontból álló, spanyol nyel-
ven írt enciklika arra hív bennünket, 
hogy újítsuk meg a Jézus Szíve iránti 
tiszteletünket, hogy ne feledkezzünk 
meg a hit gyengédségéről, mások 
szolgálatának öröméről és a külde-
tés iránti buzgóságról, Jézus Szíve 
ugyanis szeretetre ösztönöz és testvé-
reinkhez küld bennünket. 

„Ferenc pápa azt a döntést hozta, 
hogy a szinodalitásról szóló szinó-
dus lezárulása után nem jelentet meg 
apostoli buzdítást, amely összegezné 
és átfogóan megvilágítaná a heteken 
át folyó vatikáni tanácskozás eredmé-
nyeit. A pápai szintézis elmaradása 
eleve a szinodalitást kívánja erősíteni, 
hiszen ily módon maga az eszmecse-
re, a közös gondolkodás és a felada-
tok közösségi megvitatása kapja a 
főszerepet, nem pedig egyetlen néző-
pontból fogalmazódik meg állásfog-
lalás a történtekről. Apostoli buzdítás 
tehát nem fogalmazódott meg, a szi-
nódus utolsó napjaiban viszont meg-
jelent egy enciklika, amely műfajában 
magasabb rendű az ilyenkor szoká-
sos buzdításnál.

Ferenc pápa a jelek szerint arra kí-
vánja felhívni a figyelmet, ami minden 

javaslat, felvetés, tapasztalatcsere és 
aggály mögött a legfontosabb: Isten 
szeretetére. És ezt a szeretetet „várat-
lan és korábban ismeretlen” valóság-
ként kívánja bemutatni. Nem csupán 
jámbor okfejtésekkel szolgál arról, 
amit már mindannyian tudunk, ha-
nem eleven erejű teológiai megfigye-
léseket és az olvasóhoz egészen kö-
zel hajoló lelkipásztori buzdításokat 
arról a szeretetről, amely azért isteni, 
mert sohasem lehet teljesen kiismer-
ni.” Nem „világosságért” kell imád-
koznunk, hangsúlyozza Ferenc pápa 
(ez fontos, de csupán jámbor dolog 
lenne), hanem „tűzért” – ez már koc-
kázatos és veszélyes lehet. Erről a 
kockázatról szól az enciklika.1

Az alábbiakban az enciklikából ol-
vashatunk részleteket.

„Szeretett bennünket” – mondja 
Szent Pál Krisztusra utalva (Róm 8,37), 
mert rá akar ébreszteni, hogy ettől a 
szeretettől semmi sem „szakíthat el 
bennünket” (Róm 8,39). Pál azért állí-
totta ezt bizonyossággal, mert maga 
Krisztus biztosította róla tanítványait: 
„Szerettelek benneteket” (Jn 15,9.12). 
Azt is mondta nekünk: „Barátaimnak 
mondalak benneteket” (Jn 15,15). 
Nyitott szíve megelőz bennünket, és 
feltétel nélkül vár ránk. Semmit sem 
kíván meg előzetesen ahhoz, hogy 

szeressen bennünket, és felkínálja 
nekünk barátságát: „ő szeretett ben-
nünket elsőként” (1Jn 4,10). Jézusnak 
köszönhetően „mi megismertük Isten 
irántunk érzett szeretetét, és hittünk” 
ebben a szeretetben (1Jn 4,16).

Jézus szeretetének kifejezésére 
gyakran használják a szív szimbólu-
mát. Egyesek azon tűnődnek, van-e 
még ennek ma is érvényes jelentése. 
De amikor megkísért bennünket, hogy 
a felszínen evickéljünk, hogy roha-
násban éljünk, nem is tudva, mi végre 
élünk, hogy telhetetlen fogyasztóvá 
váljunk egy olyan piac gépezetének 
rabszolgáiként, amelyet nem érdekel 
létünk értelme, akkor vissza kell sze-
reznünk a szív fontosságát. (…)

„A szívből kiindulva megváltozhat 
a világ.”

Ebben a folyékony világban újra a 
szívről kell beszélni. Arra kell figyelni, 
ahol minden rendű és rangú ember 
megalkotja szintézisét; ahol a konkrét 
ember minden más erejének, megy-
győződésének, szenvedélyének és 
döntésének a forrása és gyökere van. 
De mi sorozatfogyasztók társadalmá-
ban élünk, akik napról napra élnek, 
akiket a technológia ritmusa és zaja 
ural, és nincs sok türelmük a benső 
világuk által igényelt folyamatokhoz. 
A mai társadalomban az embert az 

Dilexit nos – Szeretett minket
Ízelítő Ferenc pápa legújabb enciklikájából
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a veszély fenyegeti, hogy elveszíti a 
középpontot, önmaga középpontját. 
A mai ember ugyanis gyakran testi-
leg-lelkileg kimerült, szétesett, szemlá-
tomást nincs belső vezérlő elve, mely 
egységet és harmóniát teremtene lé-
nyében és cselekedeteiben. A megle-
hetősen elterjedt viselkedési modellek 
sajnos túlzásba viszik az ember raci-
onális-technológiai dimenzióját, vagy 
épp ellenkezőleg, az ösztönös dimen-
zióját. Hiányzik a szív.

„A szív komolyan vétele társadalmi 
következményekkel jár.”

Ahogy a II. vatikáni zsinat tanítja, 
az egész földet és azokat a feladato-
kat látva, amelyeket együtt megtehe-
tünk az emberi nem jobb sorsa érde-
kében, valamennyiünk szívének meg 
kell változnia. Mert azok az egyen-
súlyzavarok, amelyektől a mai világ 
szenved, azzal az alapvetőbb egyen-
súlyzavarral függnek össze, amely 
az ember szívében gyökerezik. A vi-
lág drámái tekintetében a zsinat arra 
biztat, hogy térjünk vissza a szívhez. 
Kifejti, hogy az ember benső valójá-
val az egész mindenséget felülmúlja: 
ebbe a mély benső világba tér visz-
sza, amikor a szívébe fordul, ahol Is-
ten várja őt, aki a szíveket vizsgálja 
(vö. 1Sám 16,7; Jer 17,10), s ahol ő 
maga Isten tekintetétől kísérve dönt 
saját sorsáról. 

Ez nem jelenti azt, hogy túlságo-
san magunkra hagyatkozunk. Le-
gyünk óvatosak: vegyük észre, hogy 
szívünk nem elégséges önmagának; 
törékeny és sebzett. Ontológiai mél-
tósága van, ugyanakkor méltóságtel-
jesebb életre kell törekednie. A II. va-
tikáni zsinat is azt mondja, hogy az 
evangélium kovásza felébresztette és 
folyamatosan ébreszti az emberi szív-
ben a méltóság visszafoghatatlan vá-
gyát, de ahhoz, hogy ennek a méltó-
ságnak megfelelően éljünk, nem elég 
ismerni az evangéliumot, vagy me-
chanikusan teljesíteni, amit parancsol 
nekünk. Szükségünk van az isteni sze-
retet segítségére. 

„Forduljunk Krisztus Szívéhez, lé-
nyének középpontjához, mely az iste-
ni és emberi szeretet égő kemencéje, 
az ember által elérhető legnagyobb 
teljesség!” 

Ott, abban a Szívben ismerjük fel 
végre önmagunkat, és tanulunk meg 
szeretni.

Végső soron ez a szent Szív a va-
lóság egyesítő elve, mert Krisztus a 
világ szíve; halálának és feltámadá-
sának húsvétja a történelem közép-
pontja, amely neki köszönhetően az 
üdvösség történelme. Az összes te-
remtmény velünk együtt és rajtunk 
keresztül a közös végcél felé halad, 
ez pedig Isten, a maga transzcen-
dens teljességében, ahol a feltámadt 
Krisztus átölel és megvilágít mindent. 
Krisztus Szíve előtt kérem az Urat, 
hogy még egyszer essen meg a Szí-
ve ezen a sebzett földön, amelyen kö-
zülünk valóként akart élni. Árassza ki 
világosságának és szeretetének kin-
cseit, hogy világunk, mely háborúk, 
társadalmi-gazdasági egyensúlyvesz-
tések, fogyasztói magatartás és a 
technológia emberellenes használata 
között vergődik, vissza tudja szerezni 
azt, ami a legfontosabb és legszüksé-
gesebb: a szívet. (…)

Az egyháznak is szüksége van 
szívre, hogy Krisztus szeretetét ne 
váltsák fel elavult struktúrák, más ko-
rok rögeszméi, saját mentalitásunk 
imádata, mindenféle fanatizmusok, 
melyek végül elfoglalják Isten azon in-
gyenes szeretetének a helyét, amely 
felszabadít, lelkesít, megörvendezteti 
a szívet és táplálja a közösségeket. 
A Krisztus oldalán nyitott sebből to-
vábbra is folyik a soha el nem fogyó, 
meg nem szűnő folyó, amely újra és 
újra felkínálja magát annak, aki sze-
retni akar. 

„Csak az ő szeretete tesz lehetővé 
egy új emberiséget.”

Kérem az Úr Jézust, hogy szent Szí-
véből mindannyiunk számára áradja-
nak az élő víznek azok a folyói, ame-
lyek meggyógyítják az önmagunknak 
okozott sebeket, amelyek megerősítik 
a szeretetre és szolgálatra való ké-
pességünket, amelyek arra ösztönöz-
nek, hogy megtanuljunk együtt járni 
egy igazságos, szolidáris és testvéri 
világ felé. Egészen addig, amíg nem 
ünnepeljük együtt boldogan a meny-
nyország lakomáját. Ott lesz a fel-
támadt Krisztus, aki összes különbö-
zőségünk között összhangot teremt 
a nyitott Szívéből szüntelenül áradó 
fénnyel. Áldott legyen!” 2

1 Görföl Tibor teológus, a Vigilia folyó-
irat főszerkesztőjének szavai

2 Részletek Ferenc pápa Dilexit nos kez-
detű enciklikájából

Összeállította: Molnár M. Katalin
Felhasznált forrás: jezsuitakiado.hu; magyar kurír.hu

Az enciklika a pápának a püs-
pökökhöz és a katolikus hívekhez 
intézett, de a széles nyilvános-
ságnak szánt, meghatározott té-
mát feldolgozó körlevele. A görög 
„enkyklios”, körben, körbefutó je-
lentésből ered. A pápák legfonto-
sabb írásos megnyilatkozási for-
mája. Ferenc pápa eddig négy 
enciklikát írt. 

• 2013. Lumen fidei, A hit vilá-
gossága 

• 2015. a Laudato si’, Áldott 
légy 

• 2020. Fratelli tutti, Mindnyá-
jan testvérek

• 2024. Dilexit nos, Szeretett 
minket
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A jubileum arra szólít fel, hogy induljunk útnak, és lép-
jük át a határokat. Amikor utazunk, nemcsak fizikailag 
változtatunk helyet, hanem önmagunkat is megváltoztat-
juk. Ezért fontos, hogy jól felkészüljünk, megtervezzük az 
útvonalat és megismerjük az úti célt. Ebben az értelemben 
a jubileumi zarándoklat már az utazás megkezdése előtt 
elkezdődik: 

a kiindulópont az indulásról szóló döntés. 
A „zarándoklat” szó etimológiája elég sokatmondó, 

és az évek során alig változott a jelentése. A szó a la-
tin „per ager”, azaz „a mezőkön át”, vagy talán a „per 
eger”, azaz „határátkelés” szóból származik: mindkét le-
hetséges eredet az utazás vállalásának megkülönböztető 
aspektusára utal.

A Bibliában Ábrahámot úgy írják le, mint egy személyt, 
aki úton van: „Menj el a te földedről, rokonaidtól és atyád 
házától” (1Mózes 12,1). Ezekkel a szavakkal Ábrahám 
megkezdi kalandját, amely az Ígéret Földjén ér véget, 
ahol „vándorló arámi”-ként emlékeznek meg róla (5Móz 
26,5). Jézus szolgálata is úton levésnek tekinthető, Gali-
leából a Szent Városba, Jeruzsálembe ... „Történt pedig, 
hogy amikor elérkezett felemeltetésének ideje, elhatároz-
ta, hogy felmegy Jeruzsálembe.” (Lukács 9,51). Krisztus 
maga hívja tanítványait, hogy járják ezt az utat, és a mai 
keresztények is elindulnak utána és követik őt.

Az út fokozatosan bontakozik ki: különböző útvonalak 
közül választhatunk, különböző helyeket fedezhetünk fel; 
sajátos körülményekből, a katekézis pillanataiból, szent rí-
tusokból és liturgiákból áll. Útközben útitársaink a dolgok 
megértésének új módjaival és új perspektívákkal gazda-
gítanak bennünket. A teremtésről való elmélkedés is része 
az útnak, és segít felismerni, hogy a teremtésről való gon-
doskodás „az Istenbe vetett hitünk és az ő akarata iránti 
engedelmességünk alapvető kifejeződése” (Ferenc pápa, 
Levél a 2025-ös jubileumra). 

A zarándoklat a megtérés tapasztalata, az ember lé-
nyének átalakulása, hogy Isten szentségéhez kapcsolód-
jon. 

A zarándoklat során osztozunk azok tapasztalatában 
is, akik különböző okokból kénytelenek elhagyni szülő-
földjüket, hogy jobb életet keressenek maguknak és csa-
ládjuknak.

A keresztút
A keresztút az a másfél kilométeres útszakasz, amelyen 

Jézus a keresztet hordozta. A mai keresztútjárás az evan-
géliumokból ered. A legelső keresztutat Jézus járta: a Via 
Dolorosán, a Szenvedés Útját az Utolsó Vacsora termétől 
Annás és Kaifás háza mellett a Kálvária hegyig. Onnan a 
Szent Sírhoz, Pilátus palotája mellett a Getszemáni kertbe, 
az Olajfák hegyétől a Kedron patakon át Sionig.

Egy régi hagyomány szerint Mária, Jézus édesany-
ja gyakran végigjárta ezt az utat Fia feltámadása után, 
hogy így emlékezzen meg szenvedéséről. Néhány hű ta-
nítvány kíséretében lassan és elgondolkodva ment az utol-
só vacsora termétől az Antónia-várhoz, onnan tovább a 
kereszt úton fel a Golgotára és a sírbolthoz. Azután vissza-
tértek „abba a terembe, ahol együtt szoktak lenni. Mind-
nyájan egy szívvel s lélekkel állhatatosan imádkoztak Jé-
zus anyjával, Máriával együtt”. (Apcsel 1,13-14)

Euszébiosz és Szent Ambrus püspökök a IV. század-
ban leírták, hogy Szent Ilona, Nagy Konstantin császár 
anyja, hogyan kerestette meg Jézus keresztjét és építtette 
fel az első templomot a Golgotán a 320-as években. Ké-
sőbb felállítottak néhány emléktáblát is a keresztút egyes 
helyein.

A XV. században már 12 márványtábla vagy emlékmű 
állt a keresztút mentén Jeruzsálemben. Ezeket stációknak 

Jubileumi szentév
Induljunk útnak, lépjük át a határokat!
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vagy állomásoknak nevezték. A zarándokok megálltak 
az emlékművek előtt s egy kis szünetet tartottak az úton, 
hogy imádkozzanak és gondolkodjanak az eseményről, 
amely a felirat szerint ott történt. A középkorban igen lá-
togatott volt az ottani keresztút, főleg a ferencesek vezeté-
sével. Ők „szent circulus”-nak, körjáratnak nevezték.

A szentföldi zarándokok révén került Nyugat-Európába 
ez a lélekemelő imádság. 

Nemsokára emlékművekkel, szobrokkal juttatták a ke-
resztúti ájtatosságot végzők emlékezetébe Jézus szenve-
désének útját. Ekkor hét stációra osztották a keresztutat, 
a római hét stációs templom mintájára. E stációjárásnak 
Rómában nagyobb ünnepek előtt – nagyböjt, kántorböj-
tök idején – bűnbánati jellege volt. Nem volt kapcsolata 
a keresztúti ájtatossággal. Más országokban még ennyi 
stáció sem volt.

Az 1600-as években alakult ki a keresztút végleges for-
mája a 14 stációval. A betlehemi papság külön imaköny-
vet adott ki a keresztúti ájtatosságról 1518-ban, 14 stációt 
tartva szem előtt. A ferences P. Antonio Daza volt az első, 
aki leírta a stációk történetét  lelkigyakorlatos könyvében 
(Exercios espirituales, 1620). Elmélkedéseit az evangéliumi 
elbeszélésekre és hiteles egyházi hagyományokra építette.

A barokk kor a keresztutak (kálváriák) építésének virág-
kora volt. Világszerte elterjedt a 14 stációs keresztút, kü-
lönösen Porto Maurizio-i Szent Lénárd római ferences te-
vékenysége folytán. Ő maga 576 keresztutat állított fel. A 
keresztúti ájtatosságok szentbeszéd-sorozatát (Via crucis 

praedicata) is ő tartotta először Firenzében a Monte alle 
Croci-n. Szent Lénárd legnagyobb sikere volt Rómában, a 
Colosseumban 1750. december 27-én felállított keresztút, 
melyet mindmáig meg is tartanak, rendszerint a pápák 
vezetésével járja a hívő nép nagypénteken este, gyertya-
fényes hívősereg jelenlétében.

A keresztút tisztelete és gyakorlata ezután egyre job-
ban elterjedt a keresztény országokban. Mivel a legtöbb 
hívőnek sohasem volt alkalma a Szentföldre zarándokolni, 
a városokban kezdtek építeni keresztutakat a jeruzsálemi 
mintájára. A szabadtéri keresztutakon minden állomást 
egy-egy kis kápolna vagy emlékmű jelzett a megfelelő 
felirattal. A legnépesebb zarándokhelyeken embernagy-
ságú szobrok ábrázolják az egyes stációk történetét. 

Ma már minden katolikus templomban van egy meg-
szentelt keresztút. 

Az állomásokat 14 megszámozott kép, festmény vagy 
dombormű jelzi. Ezeket a stációkat a római rituáléban elő-
írt szertartással áldják meg. Az Anyaszentegyház teljes 
búcsút engedélyezett azoknak, akik a keresztutat a kegye-
lem állapotában végzik.

Felhasznált forrás: sapientia.hu; szentkeresztplebania.hu

Keresztúti ájtatosság jó 
papokért
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Korábban már írtunk arról, hogy a ferences 
család 2023 és 2026 között 800 éves jubileu-
mot ünnepel, mely minden évben Szent Ferenc 
életének egy-egy eseményéhez kapcsolódik. 
2023-ban az első karácsonyra, 2024-ben pe-
dig a stigmatizációra emlékeztünk (ld. Az Új 
Hajtás folyóirat 2023. és a 2024. advent-kará-
csonyi számát). Idén A teremtmények dicsé-
rete, azaz a Naphimnusz születésének 800. ju-
bileumi évét ünnepeljük, amelyet 2025. január 
11-én délelőtt 10 órakor, az Assisiben található 
San Damiano-templomban nyitottak meg hiva-
talosan.

„Szent Ferenc élete végén szenvedések és betegségek 
közepette is képes volt arra, hogy hálával szemlélje a Te-
remtő műveit, amelyek magáról a legfölségesebb Isten-
ről beszélnek és hordoznak jelentést. A Naphimnusz Fe-
renc hitének és egész lelkiségének összegzése, egész útja 
Krisztusban az Atyához, amely során valamennyi teremt-
mény testvérségét és szépségét hirdeti, kiengesztelődve 
mindennel, még a halállal is.

A Naphimnusz ünneplése elvezet minket a Teremtőnk-
kel való kapcsolatunk megváltoztatásához és a kiengesz-
telődéshez: hálával fogadunk mindent Isten kezéből, mint 
ingyenes ajándékot; az imádságban, a dicsőítésben, a 
szegénység által mindent visszaadunk neki, akitől minden 
jó származik; közös otthonunk érdekében lemondunk a 
birtoklásról és a hatalmaskodásról mindent és minden-
kit testvérként tisztelve, kizárjuk életünkből a gyűlöletet a 
megbocsátás által, a kiengesztelődés eszközeiként a test-
vériesség hirdetőivé válva.”

Assisi Szent Ferenc 1225 tavaszán, néhány hónappal 
azt követően, hogy Alvernán megkapta a szent sebhelye-
ket, a San Damiano-kolostorban időzött, ahol Assisi Klára 
és társnői éltek. A Perugiai legenda szerint ebben az idő-
szakban betegségei elhatalmasodtak rajta, erős fájdal-
mak gyötörték és teljesen megvakult: „Ötven napig, sőt 
utána sem tudta érzékelni sem nappal a napfényt, sem éj-
szaka a tűz világosságát, hanem állandó sötétségben élt 
a házban és a cellácskában. Ezenfelül szeme éjjel nappal 
annyira fájt, hogy éjszaka többnyire nem tudott pihenni és 
aludni.” (PL 43) Az egyszerű cellába, amelyben élt, ege-
rek fészkelték be magukat, éjjel-nappal zaklatva Ferencet. 

A Perugiai legendából, amely visszatérően használja 
Ferenccel kapcsolatban a ‘részvétre gerjedt’ (‘részvétre 
gyulladt’) kifejezést, mikor a Szent az emberekkel együtt-
érezve imádsággal jár közben értük, ezen a ponton a 
szövegben szinte sóhajként tör fel: Ferenc szenvedésében 
végül „részvétre gerjedt önmaga iránt” (PL 43), s így kérte 
Isten irgalmát és a türelmet betegségei elviseléséhez. Ké-
rése meghallgatásra talált, az isteni vigasztalás megérke-
zett: az Úr arra emlékeztette Ferencet, hogy földi életének 
fájdalmai nem hasonlíthatók össze a majdani nagy és ér-
tékes égi kinccsel, s lelkében ezt hallotta: „Akkor hát légy 

vidám, testvér, és nagyon is örvendezz betegségeid és 
gyötrelmeid miatt. Egyébként pedig légy olyan nyugodt, 
mintha már országomban lennél.” (PL 43) Az Úr vigasz-
talása dicséretre indította őt, s így kiáltott fel: „Nekem te-
hát ezentúl nagyon kell örvendeznem betegségeimben és 
gyötrelmeimben (…). Ezért az Úr dicséretére, a mi vigasz-
talásunkra és szomszédaink épülésére új dicsőítő éneket 
akarok szerezni az Úr teremtményeiről, melyeket nap mint 
nap használunk, és amelyek nélkül nem élhetünk. Napon-
ta hálátlanok vagyunk ekkora kegyelemért, mert nem di-
csérjük úgy Teremtőnket és minden jó adományozóját, 
ahogy illenék.” (PL 43)

Így született meg a Naphimnusz, amelyhez Ferenc ké-
sőbb két új strófát is szerzett: az egymás iránt gyűlölködő 
assisi püspök és podeszta* kibékítésekor a megbocsátás-
ról, földi élete végét érezve pedig a halál nővérről szóló 
versszakot. Szenvedése ellenére a hálától túlcsorduló hit 
tekintetével szemlélte dicséretében a teremtés csodáit, fel-
ismerve bennük a Teremtő jelenlétét, amely értelmet és 
jelentést ad létezésüknek. Minden teremtmény Isten töké-
letességének tükre: testvérekként kapcsolódnak össze, hi-
szen egyazon Alkotó művei és ajándékai. Együtt alkotják 
a teremtmények kórusát, amely szünet nélkül szemléli és 
dicsőíti a teremtő Istent, „a nagy Alamizsnaosztót”, aki 
„kegyes bőkezűségében (…) osztja javait” (CÉ2 77).

* legmagasabb polgári tisztség a középkori városokban 

Felhasznált forrás: ferenc800.hu; ferencesek.hu

A Naphimnusz születésének jubileuma
1225 – 2025

Nagyszőlősön a ferencesek megemlékeznek és ünneplik
a Naphímnusz születésének 800. jubileumát
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December 29-én, a Szent Család ünnepén egyházme-
gyénk is csatlakozott a világegyház ünnepéhez. Szentcsa-
lád vasárnapján a Tours-i Szent Márton-székesegyházban 
Lucsok Miklós OP munkácsi megyéspüspök ünnepélyes 
szentmise keretében egyházmegyei szinten megnyitotta a 
jubileumi szentévet. 

Ferenc pápa karácsony szentestéjén nyitotta meg a va-
tikáni Szent Péter-bazilika szent kapuját, mellyel kezdetét 
vette a 2025-ös szentév. A Szentatya szándéka szerint 
minden megyéspüspök a saját székesegyházában egy-
házmegyéje számára ünnepélyesen meghirdette a szen-
tévet. 

A 2025-ös szentév hivatalos mottója Peregrinantes in 
spem, „A remény zarándokai”. Ezzel Ferenc pápa arra 
hív minket, hogy Krisztusban bízva, egymást támogat-
va tekintsünk előre, egyéni és közösségi szinten is éljük 
meg a megtérés, a kiengesztelődés és a szeretet gyakor-
lásának idejét. „A jubileum arra emlékeztet minket, hogy 
Krisztus az ajtó, és általa léphetünk be a szeretet és az 
irgalmasság teljességébe”.

Az egyházmegyei szintű megnyitó szentmise szertar-
tásrendjét az Evangelizáció Dikasztériuma állította össze, 
amely szerint a jubileumi év ünnepélyes megnyitása az 

egyházmegye püspöke által bemutatott szentmise kereté-
ben történik az egyházmegye központi templomában, a 
székesegyházban. A szentmisét megelőzően egy különle-
ges esemény, egyházmegyei zarándoklat vezeti be az ün-
neplést, kifejezve a közösségi összetartozás és a Krisztus 
keresztjéhez való hűséget.

Így történt a munkácsi székesegyházban is, ahol a me-
gyéspüspök külön szentmisét mutatott be a magyar és az 
ukrán ajkú hívek számára. A szertartás a kápolna mellet-
ti templomkertben kezdődött, majd az ünnepélyes zarán-
doklat-körmenet bevonult a templomba.

A kápolna előtti téren, a bevezető szertartás könyör-
gései és megnyitó szavai kifejezték azt a vágyat, hogy a 
szentév legyen a kegyelem és az irgalom gazdag meg-
tapasztalása, melyben Krisztus a mi békénk és remény-
ségünk.

Az ünnepélyes bevonulás után a püspök megszentelte 
a vizet és meghintette vele a híveket, amit a szentmise ige-
liturgiája követett. 

Miklós püspök a homíliában négy olyan szempontra 
hívta fel a figyelmet, melyeket a jubileumi év magában 
hordoz: megújulni és megerősödni a hitben és a remény-
ben; megszabadulni bűneink rabságából; megbocsátani; 
szolgálni egymást és hirdetni a Jó hírt.

A prédikációt a keresztségi fogadalom megújítása kö-
vette, majd a házaspárok megújították házassági foga-
dalmukat.

Az ünnepi szentmise végén Miklós püspök pápai ál-
dást adott minden jelenlévőnek, amely magában foglalta 
a teljes búcsú lehetőségét.

A munkácsi egyházmegyében a szentévre két templom 
lett kijelölve, ahová a hívek elzarándokolhatnak és része-
sülhetnek a szentév kegyelmeiben: a munkácsi Szent Már-
ton-székesegyház és a beregszászi Szent Kereszt felma-
gasztalása plébániatemplom.

Szöveg: Molnár M. Katalin
Fotók: Weiss Viktória

A jubileumi szentév megnyitása 
a munkácsi egyházmegyében
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Január 18. és 25. közötti napokban világszerte meg-
tartották az keresztények egységéért szervezett imahetet. 
Egyházmegyénkben január 21. és 24. között minden este 
összegyűltek a hívek településük egy-egy felekezeténél, 
hogy közös imában, igeliturgiában kérjék az Úrtól az egy-
ség ajándékát.

Az ökumenikus imahetet világszerte minden év január 
harmadik hetében rendezik meg. A rendezvénysorozat 
célja, hogy a világ Krisztus-hívő felekezetei közösen imád-
kozzanak a keresztények egységéért. Az imahét idei vá-
lasztott témája: „Hiszed-e ezt?” (Jn 11,26b)

Az idei imahét különleges jelentőséggel bír. 1700 év-
vel ezelőtt, 325-ben a Konstantinápoly melletti Niceában 
tartották az első ökumenikus zsinatot. Erre emlékezve állí-
totta össze a 2025-ös imádságokat és elmélkedéseket az 
észak-olaszországi Bosei Monasztikus Közösség.

A keresztények egységéért szervezett hét alkalmából a 
munkácsi közösség is megismerhette a városban működő 
keresztény felekezetek sokszínűségét. Kedden a Szent Mi-
hály arkangyal görögkatolikus templomban, szerdán az 
Élő Isten Egyházának gyülekezeti termében, csütörtökön 
a Református templomban, pénteken pedig a Szent Már-
tom-székesegyházban tartottak ökumenikus imát.

A Szent Márton-székesegyházban tartott istentiszteletet 
Lucsok Miklós OP, munkácsi megyéspüspök vezette. A lel-
készek mellett sok hívő gyűlt össze a közös imára. Az áhí-
tat elején a székesegyházban Pogány István plébános be-
mutatta a jelenlévő egyházakat. Ezután felolvasták János 
evangéliumából az imahét mottóját tartalmazó részletet, 
a Lázár feltámasztásáról szóló részt. Ezt követően minden 
lelkipásztor megtartotta az áhítat rá eső részét.

A prédikációt Némethi Tibor, az Élő Isten Egyházának 
pásztora mondta. Isten Igéjének fontosságáról beszélt. Is-
ten Igéje hitünknek alapja és forrása. Ha nem vagyunk 
Isten Igéjében, akkor eltávolodunk Istentől. Írva van, hogy 
a hit a meghallgatásból származik, mégpedig Isten Igéjé-
nek meghallgatásából.

A házigazda-közösség minden alkalommal a gyerekek 
és a felnőttek énekével tette szebbé az istentiszteletet. A 

beszédet mindig egy másik keresztény felekezet lelkésze 
mondta. 

A Szent Mihály arkangyal görögkatolikus plébánián 
Gulácsy Dániel református lelkész prédikált. Megosztot-
ta gondolatait a modernkori bálványimádással kapcsolat-
ban és aláhúzta az Istenbe vetett hit fontosságát.

Jurij Holotyuk, a munkácsi római katolikus plébánia 
káplánja az Élő Isten Egyházának gyülekezetében mon-
dott prédikációt. Edith Eger példája alapján hangsúlyozta 
a remény értékét. „A remény rendkívül fontos! Ha Istenen 
kívül remélünk valakiben, akkor előbb-utóbb csalódást 
élünk át, mert Istenen kívül senkinek nem tud olyan fénnyé 
válni, mely bevilágítaná az életünket”.

A református templomban Iliá Fedorka görögkatolikus 
pap hirdette az Igét. Az összegyűlt hívek minden alka-
lommal közösen mondták el a niceai hitvallást, valamint a 
könyörgésekben imádkoztak a katonákért, a vezetőkért, a 
népért és mindenek előtt a békéért.

 Beregszászban a történelmi egyházak tagjai először a 
református templomban gyűltek össze, hogy együtt imád-
kozzanak, dicsérjék az Urat. Taracközi Ferenc nyitotta 
meg az imahetet, köszöntve a résztvevőket, Molnár Já-
nos püspöki helynököt, Kvascsuk András técsői plébánost, 
Szabó Viktor püspöki helynököt és Marosi István görög-
katolikus áldozópapot, szakkollégiumigazgatót. A követ-
kező estéken a római, majd pedig a görögkatolikus temp-
lomban folytatódott az ökumenikus ima.

Ungváron az ökumenikus imaalkalmaknak először az 
ungvári görögkatolikus székesegyház adott otthont, más-
nap a református templomban gyűltek össze a hívek, har-
madnap pedig az ungvári Szent György római katolikus 
templomban.

Természetesen az egyházmegye kisebb településein is 
összegyűltek a hívek, hogy felekezettől függetlenül, közös 
hittel imádkozzanak, és kérjék az Úrtól a béke és az egy-
ség ajándékát.

Molnár M. Katalin
Fotók: Reshetar Tetjana

Ökumenikus imahét
a keresztények egységéért egyházmegyénkben
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Gyertyaszentelő Boldogasszony. Csodálatos, beszé-
des ennek az ünnepnek a népies kifejezése. Valóban bol-
dog ez az asszony, Urunk anyja, aki férjével együtt a töb-
bi boldog házaspár sorában az Úr elé viszi gyermekét, 
ahogy az abban a korban, abban a meghatározott kultú-
rában szokás volt. Akkor még csak kevesen tudták, hogy 
egy különleges házaspár különleges gyermekéről van 
szó, hiszen látszólag egyek voltak a sok közül. Aztán ez 
a gyermek növekedett bölcsességben és kegyelemben, és 
az elkezdődött Megváltás folytatódik. A Világosság, mely 
a sötétségbe jött, egyre inkább beragyogja a földet, ezért 
ez az ünnep a fény ünnepe is. Az Úr Jézus tüzet, fényt 
hozott a világ sötétjébe és azoknak a lelkébe, akik Isten-
re bízzák magukat. Mária anyai szeretete is Krisztushoz, 
minden világosság forrásához vezeti azokat, akik oltalmát 
és közbenjárását kérik, még akkor is, ha a Simeon által 
ígért tőrök ma sem hiányoznak…

A megszentelt élet világnapját 1997-ben Szent II. János 
Pál pápa alapította és helyezte Urunk bemutatásának ün-
nepére. „A megszentelt élet napját annak az ünnepnek a 
keretében fogjuk ünnepelni, amely emlékezetünkbe idézi 
Mária és József Jézust bemutató mozdulatát a templom-
ban, hogy „felajánlják az Úrnak” (Lk 2,22). Jézus bemuta-
tása a templomban ily módon beszédes ikonja az élet tel-
jes átadásának azok részéről, akik arra hivatottak, hogy 
az evangéliumi tanácsok vállalásával újra megjelenítsék 
az egyházban és a világban „a szűz, szegény és enge-
delmes Jézus jellegzetes vonásait” – olvashatjuk többek 
között II. János Pál pápa 1997-es üzenetében.

Azóta a megszentelt életet élők minden évben össze-
gyűlnek, hogy hálát adjanak hivatásukért és megerősöd-
jenek elköteleződésükben. Február 1-jén, szombaton, az 
ünnep előestéjén a munkácsi egyházmegye megyéspüs-
pöke, Lucsok Miklós OP is összehívta az egyházmegye 
papságát, szerzeteseit és megszentelt életet élő szemé-

lyeit, hogy közös szentmisével, elmélkedéssel, agapéval 
ünnepeljék meg a napot. A találkozón részt vett Majnek 
Antal OFM nyugalmazott püspök is, valamint papok, szer-
zetesek és világi közösségek képviselői.

A találkozót megnyitó szentmise előtt megszentelték a 
gyertyákat, majd a körmenet bevonult a pósaházai Szent 
József Nővérek központjának területén található temp-
lomba. A prédikációt Weinrauch Mário OFM atya, az 
egyházmegye megszentelt életet élő személyeinek felelő-
se tartotta. Márió atya a 2000 évvel ezelőtti események-
ben való elmélyülésre invitálva a hallgatóságot, kihang-
súlyozta, hogy Jézus Krisztus születésének első hírnökei 
az angyalok voltak. „Valaki mindig elvezet Jézushoz. A 
bölcseket egy csillag vezette, Jeruzsálembe jöttek, és a 
Szentírásból tudták meg, hogy Betlehembe kell menniük. 
Simeont és Annát a Szentlélek vezette a templomba.”

Rámutatott az idős emberek életkorának fontosságára 
is, mert ők megélt tapasztalataik mélyéről látnak. „Hon-
nan tudhatta Simeon, hogy melyik anya melyik gyerme-
kéről van szó?” – tette fel a kérdést Mario atya. „Simeon 
meg tudta látni Jézust a nagy tömegben, és tudta, hogy ő 
az, mert Simeon ismerte az Atyát. Ha kapcsolatunk van 
az Atyával, akkor felismerhetjük Jézust az emberekben. 
De csak akkor.” Rámutatott a csend fontosságára, vala-
mint a megismerés és az Istennel való kapcsolat értékére, 
a Szentírás olvasására. 

Az ige liturgiája után a jelenlévők megújították foga-
dalmukat, megerősítve ezzel is Isten iránti odaadásukat. 
Ezt követően Miklós püspök tartott előadást, melyben a 
megszentelt élet lényegét fejtette ki. A találkozó kötetlen 
beszélgetéssel egybekötött agapéval zárult.

Molnár M. Katalin
Fotók: Reshetar Tetjana

„Valaki mindig elvezet Jézushoz”
A Megszentelt élet napjának ünnepe

a munkácsi egyházmegyében
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Öt év telt el, mióta Ferenc 
pápa Lucsok Péter Miklós OP 
atyát püspökké nevezte ki a 
Munkácsi Római Katolikus 
Egyházmegye számára. Ez 
egy valóban nem könnyű idő-
szak volt nem csak Kárpátalja 
számára, hanem az egész vi-
lág számára. Mégis Isten ke-
gyelméből az egyházmegye 
élete nem lankadt el, a hívek 
buzgalma nem csökkent, hitük 
tovább erősödött, reményük 
tovább élt. Hogyan élte meg 
püspökségének első öt évét? 
Hogyan tekint vissza erre az 
időszakra? Erről kérdeztük őt!

– 2019 óta segédpüspök, 2022 
óta apostoli kormányzó, majd 2023 
óta megyéspüspök. Milyennek látja 
az elmúlt öt év útját a három kineve-
zés fényében?

– Mivel az elmúlt öt évben éltük 
át a COVID és a háború időszakát, 
ezért ez egy nagyon hosszú és nehéz 
időszak volt. Vagy inkább korszak-
nak nevezném. 45 évesen lettem ki-
nevezve és most már lassan az 51. 
életévem közeledik. 25 évet voltam 
a szerzetben, de már most a püs-
pöki életemből is eltelt öt év. A se-
gédpüspöki időszak már úgy tűnik, 
nagyon régen volt, már szinte alig 
emlékszem rá.  Úgymond rózsaszín 
időszak, mint a szerelmeseknél szo-
kott lenni. Közben jött a COVID-19, 
az első nagyobb kihívás. Ebben az 
időszakban átéltem egy másik krízist 
is: elhagytam a szerzetet, vagyis el-
hagytam egy struktúrát, amelyben 
25 éven át éltem, és visszakerültem 
a szülővárosomba, ahol korábban 20 
évet töltöttem. Mivel a korábbi társas 
kapcsolataim már nem voltak, újra 
kellett építenem azokat. Először is a 
papsággal az egyházmegyében, a 
felelősökkel. Emellett meg kellett ér-
tenem, hogy mit jelent számomra a 
püspöki szolgálat. Teljesen és egé-
szen odaadtam magam az egyház 
szolgálatára. Aztán jött egy hirtelen 
fordulat: Majnek Antal atya, az ak-

kori megyéspüspök, egészségi álla-
potára hivatkozva felmentését kérte a 
pápától. Így engem neveztek ki apos-
toli kormányzóvá, és egy hónapra rá 
elkezdődött a háború. Egy olyan idő-
szak következett, amikor egy nap egy 
egész évnek tűnt.

– Olyan volt, mintha beledobták 
volna a mélyvízbe?

– Nagyon mély vízbe. Azért vala-
milyen szinten fel voltam készítve, hi-
szen szerzetesként gyakran beválasz-
tottak a vezetőségbe: tanácsadóként, 
házfőnökként is gyakorolhattam a fe-
lelősségvállalást. Tehát a Gondviselés 
felkészített erre a mély vízre. Megta-
pasztaltam az összes kegyelmet, va-
lamint az embereknek a jelenlétét és 
a segítségét. A megyéspüspöki kine-
vezést már vártuk, hiszen egy év telt 
el, mire a Vatikán döntött. Ez a kine-
vezés már nem hozott olyan nagy vál-
tozást. Viszont még több eszközt és 
bizalmat kaptam arra, hogy megyés-
püspöki szinten szolgáljam az egy-
házmegyét.

– Most jelenleg melyek a legfon-
tosabb feladatai és tudná-e azokat 
rangsorolni?

– Harmadik éve látogatom az egy-
házmegyét, ezáltal felmérem az álla-

potát. Erősítő jelenlét ez a részemről, 
nem hagyom el az egyházmegyét a 
háború idején. Közel három év alatt 
csak három rövid külföldi utazásom 
volt, amire engedélyt kaptam. A je-
lenlétem, a vizitációk nagyon fontos 
része a feladataimnak. Ezen kívül a 
struktúrának, a vezetőségnek, a papi 
tanácsnak, a gazdasági tanácsnak 
kiépítése és kialakítása is lényeges 
volt.

A másik fontos jelenlét a tanítás: a 
lelki napok, a lelkigyakorlatok, a pré-
dikációk. Annyira meg vagyunk ter-
helve a háború súlya alatt, hogy újra 
keresnünk kell az értékeket. Meg kell 
tanulnunk élni egy olyan országban, 
ahol háború van. Amikor van egy 
megvilágosodás, akkor meg kell ha-
tároznunk az irányt, hogyan éljünk.

Prófétai és tanítói jelenlétben va-
gyunk. A Szentlélek vezetése által 
meg kell neveznünk azt, amilyen hely-
zetben vagyunk, meg kell nevezni, 
hogy mi a hivatásunk, hogy mitévők 
legyünk ebben a helyzetben.

– A nehézségeknek, kihívásoknak 
mi a szerepe egy püspök életében 
vagy akár egy egyházmegye életé-
ben?

– A nehézségeknek mindig tisztí-

Interjú Lucsok Péter Miklós OP
megyéspüspökkel



24 Új Hajtás

EGYHÁZMEGYÉNK

tó ereje van. Újra és újra fel kell ten-
ni azt a kérdést, hogy az életemnek 
vagy más ember életének mi az ér-
téke. A szenvedés lefejti rólunk mind-
azt, ami fölösleges. Megmarad a 
lényeg. Újból és újból meg kell mér-
kőzni azért, hogy megértsük, miért 
éljünk, miért kell itt maradnunk vagy 
éppen miért kell elhagynunk a hazán-
kat. Újból és újból átértékeljük az éle-
tünk értékrendjét. Ez egy fájdalmas 
folyamat, egy egzisztenciális lecsu-
paszítás. Kibillent minden játszmából 
és komfortkapcsolatból. Megmarad-
nak a legmélyebb értékek. Az is fon-
tos, hogy jól használjuk fel az időn-
ket. Nem tudjuk, mit hoz a jövő. Ne 
várakozással éljünk, hanem éljük meg 
jól a mai napot! Szolgáljuk azokat, 
akikkel együtt vagyunk és akikhez a 
Gondviselés küld, hogy a legjobbat 
adjuk abból, amit tudunk adni.

– Hogyan sikerül megtalálni Isten 
akaratát ezekben a történésekben?

– Már sok éve gyakorlom ezt, ná-
lam már kiépült. Az imában próbá-
lom felismerni, hogy milyen lépéseket 
kell tennem a mai napon. Nem tud-
hatom, hogy mit hoz a jövő. Ez arra 
indít bennünket, hogy jól éljük meg a 
mai napot.  Jézus is erre tanít, hogy 
ne törődjünk a holnapi nappal, ha-
nem keressük Isten országát. Elég a 
mai napnak a baja. Egyszerű, ha az 
ember a reggeli imában kimondja. 
„Legyen meg a Te akaratod!” Ez kell 
legyen a középpontban. Fel kell is-
mernem a Szentlélek vezetését.

– A gyakorlatban ez úgy műkö-
dik, hogy békét érez? És akkor tudja, 
hogy Isten akarata szerint cselekszik?

– Békét, erőt, világosságot tapasz-
talok, megértem, amit addig nem ér-
tettem. A Szentlélek ajándékai között 
ott van az értelem, a bölcsesség. Jön 
a bölcsesség, jön az erő, jön a re-
mény, jön a hit – hiszem, hogy vezet 
engem. Jön a bizalom és jelenlété-

nek megérzése. Ad elegendő erőt és 
szeretetet, hogy elfogadjam a saját 
életemet keresztjeivel együtt, és van 
erőm tovább menni, szolgálni máso-
kat. Meg kell teremtenem magamban 
a nyitottságot, hogy befogadjam.  És 
ami fontos: Isten hűséges mindenki-
hez! Nemcsak a püspökhöz, a szer-
zeteshez! Isten hűséges minden em-
berhez, aki hűségesen keresi Őt!

– Mi ad bátorságot a holnaphoz?
– A Jóisten bátorít azzal, hogy 

megkapom az erőt. Újból és újból ta-
pasztalom, hogy Ő adja a hivatást. 
Mert amikor a gonosz megkísért, 
hogy püspökként nem úgy teszek va-
lamit, ahogy kéne, akkor az imában 
gyakran megerősít a Jóisten, hogy a 
hivatás tőle származik. Nagyon oda-
adóak a paptestvéreim, a munkatár-
saim, akikkel együtt szolgálunk az 
egyházmegye vezetőségében. Gyak-
ran kapok visszajelzést, hogy hálá-
sak, hogy szeretnek, hogy kapnak 
valamit a szolgálatom, a jelenlétem 
által és készek arra, hogy továbbra 
is együtt szolgáljanak velem. Van re-
mény, van visszajelzés, van készenlét.

– Mit üzenne öt éves püspökként 
az Új Hajtás olvasóinak?

– Növekedjünk az egyházmegyé-
ben és az egyházközségekben, növe-
kedjen az érett kereszténység. Tuda-
tos és személyes Jézus-kapcsolatra, 
Jézus tanítását ismerő, az egyházme-
gyéért, az egyházközségért felelős-
séget vállaló felnőtt keresztény hívek-
re van szükség. Sok jót tudunk ezzel 
tenni ott, ahol vagyunk. Fontos, hogy 
az egyházmegyéért nem csak a püs-
pök, a papok és még néhány ember 
felelős. Ismerje fel mindenki, hogy 
mi az, amiért felelősséget vállalhat. 
Olyan életerős testületté növekedjünk, 
amelyben erősen jelen van a Szent-
lélek. Ne a nehézségekre koncentrál-
junk, hanem arra, hogyan vezet ben-
nünket ebben Jézus, és hogyan tudjuk 
felismerni azt, amit tehetünk. Nem-
csak azért vagyunk jelen Jézus testé-
ben, a közösségben, hogy használjuk 
a kegyelmeket, hanem azért is, hogy 
felismerjük, mi a küldetésünk.

Fehér Rita

CREDO
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„Ki vagy? A szolgálód vagyok, Rut” (Rut 3,9) Ezen a 
hétvégén a Szinyákon megszervezett háromnapos lelki-
gyakorlat alatt a munkácsi egyházmegye női tagjai szívé-
ben az ókori könyv története kelt életre. A történet „meg-
alkotói” a Szent József nővérek rendjéből való Timursina 
Krisztina nővér, valamint Fizer Jevhen atya voltak. 

A lelkigyakorlaton 48 különböző korosztályhoz tarto-
zó nő vett részt, akik Munkácsról, Ungvárról, Szolyváról, 
Técsőről, Kölcsényből (Frigyesfalváról) érkeztek. A lelki 
hátteret megerősítő szentmiséket és a szentgyónás szent-
ségét Fizer Jevhen és Holotyuk Jurij, munkácsi káplánok, 
Gerzánics Szerhij, irodaigazgató, valamint a vasárnap 
csatlakozó Novák Vitalij CM káplán atyák biztosították.

Az előadások, elmélkedések, imák, szentségimádások 
alatt Isten különböző módon szólította meg a szíveket.

Krisztina nővér Rut könyvét magyarázva négy előadá-
son át mélyítette el Isten szavát a résztvevők szívében. 
Emellett érdekes történeteket osztott meg a nővérek min-
dennapjaiból merítve. A kialakult testvéri légkör és a di-
csőítő imák segítették, hogy a szívek megnyíljanak. Az 
elmélyülés különleges módja, a festéssel egybekötött el-
mélkedés sokakat megérintett. A testet tápláló finomságok 
is nagy ajándék volt a résztvevők számára.

Az együtt töltött idő alatt mindenki megtapasztalhatta, 
hogy milyen valójában. Felismerhette gyengeségeit, az 
önmagáról szóló igazságot. A könnyek és a sötétség te-
rébe behatolt a Fény, belépett Isten és azt mondta: „Szép 
vagy”. Olyan szavak ezek, melyre az egész világ szomja-
zik manapság, különösen a női szívek.

A kis csoportokban történő megosztás lehetőséget 
adott arra, hogy a résztvevők megnyissák szívüket és 
megosszák mély fájdalmaikat is.

A napi evangéliumok – mint Istentől kapott jel – különös 
módon kapcsolódtak a lelkigyakorlat előadásaiban hal-
lott témával. Mintha az Úr emlékeztetett volna arra, amit 
hallottak és még egyszer elmondta, hogy mennyire szeret 
mindenkit.

Élményekkel teli, felejthetetlen napok voltak, szeretet 
tartalommal megtöltött idő, melyben helyet kapott a neve-
tés, a baráti ölelés és mosoly, a kinyújtott kar is, s melyek 
sokáig megmaradnak a résztvevők emlékeiben.

Juricsko Irina írása alapján
Fotók: Fizer Jevhen atya

Nők számára szerveztek lelkigyakorlatot Szinyákon
Az ókori Rut és a modern nő

Számomra szép ajándék volt a 
Jóistentől, hogy az újévet egy lelki 
ráhangolódással kezdtem. Elbűvölő 
környezetben vehettem részt többed-
magammal Miklós püspök atya lel-
kigyakorlatán Szinyákon (Kékesfüre-
den) január 10. és 12. között.

Már az első elmélkedésben hang-
súlyt kapott a jelenlétnek, a jelen pil-
lanatnak a fontossága. A püspök 
atya rámutatott arra, hogy Isten min-
den pillanatban nyitott rám, elhalmoz 
szeretetével, azon van, hogy az üd-
vösség útján maradjak. Úgy érzem, 
az, hogy a lelkigyakorlatra jelentkez-
tem, szintén az Ő törődésének a jele, 
hiszen az Atya minden alkalmat meg-
ragad arra, hogy megmutassa: kincs 
vagyunk számára, minden teremt-
mény fontos Neki. 

A hétköznapokban mindannyian 
megtapasztaljuk, mennyire fogva tar-

tanak a feladatok, a teljesítmény, az 
idő korlátja. Gyakran kapom magam 
azon, hogy az agyam „kattog”, ter-
vez, valamin szó szerint agyalok, s ez 
a magatartás átcsúszik az imába is: 
mintha imádkoznék, de egyszer csak 
feleszmélek, hogy a gondolataim kö-

rül forgok. Hogyan maradjak nyitott 
a nap folyamán Istenre, hogyan hall-
jam meg a hangját ebben a mókus-
kerékben? A püspök atya többször 
is kiemelte a reggeli imádság jelen-
tőségét, mert ez az az idő, amikor új 
erővel megnyílhatok a Szentlélek ve-

Hétvégi lelkigyakorlat Miklós püspökkel Szinyákon
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A Hit és fény közösség karácsonyi találkozójára január 
10. és 12. között került sor a pósaházai lelkigyakorlatos 
házban. A rendezvénynek közel 130 résztvevője volt, akik 
Ukrajna különböző pontjairól, Kijevből, Kamjanec-Podilsz-
kijből, Lembergből és Kárpátaljáról érkeztek. A hétvégét a 
lelki egység, az öröm és a születés ünnepének szentelték.

Az ünnepség programját színdarab és pantomim is szí-
nesítette. Mindegyik közösség saját előadással érkezett, 
ami az egység és a testvériség különleges légkörét köl-
csönözte.

Isten egy pillanatra sem hagyott magunkra. Minden év-
ben megszületik, most és mindig cselekszik!

Szombaton és vasárnap szentmisén is részt vettek a je-
lenlévők, melyet Jevhen Fizer, munkácsi káplán és Mikola 
Pileckij, kamjanec-podilszkij káplán atyák mutattak be. A 
résztvevők aktívan bekapcsolódtak a szertartásba: felol-
vastak, énekeltek, az evangéliumot pedig eljátszották.

Az idei rendezvényen kézműves műhely is várta a 
résztvevőket, amely még ünnepélyesebbé tette a hétvé-
gét, valamint lehetőséget nyújtott, hogy kibontakoztathas-
sák alkotói tehetségüket. Fonalból angyalokat készítettek 
és papírból betlehemet hajtogattak.

Szórakoztató volt a káplánok versenye, melyben Szulin-
csák Sándor, a huszti „Sziklavár” és a técsői „Almáskert” 
közösség káplánja, Jevhen Fizer, a munkácsi „Öröm hír-
nökei” közösség káplánja, Vaszil Busko, az ungvári „Sző-
lőtő” közösség káplánja, valamint Mikola Pileckij, a kam-
janec-podilszkij „Nap gyermekei” közösség káplánja vett 
részt.

„Ezen az ünnepségen találkozhattunk a kelet és a nyu-
gat hagyományaival. Közösen kántáltunk ukránul, magya-
rul és lengyelül. Nagyon érdekes volt számomra, hogy 
megismerhettem a kárpátaljai szokásokat. Felejthetetlen 
élmény marad a barátaink számára! Hálásan köszönjük 
a szervezőknek az ötletet, a nővéreknek a vendéglátást, 
köszönjük az ajándékokat, a kézműves foglalkozásokat, 
a díszítést. Köszönjük a névtelen jótevőknek, akik anya-
gilag támogatták a rendezvényt, valamint azoknak, akik 
idejüket, tudásukat és tehetségüket áldozták a program 
megvalósulásáért. Isten fizesse meg nekik százszorosan!” 
– mondta a kamjanec-podilszki káplán atya.

„Kissé szokatlan, de nagyon érdekes élmény volt a kö-
zöségekkel való találkozás és a tevékenységük megisme-
rése, a többi közösség és a más nemzetiségű barátok-
kal való együttműködés. Köszönjük a nővérek szívélyes 
fogadtatását” – mondta Litovszka Ánya, egy leendő rajz-

tanár az Iván Ohijenko nevét viselő Kamjanec-Podilszki 
Nemzeti Egyetem harmadéves hallgatója.

Szofija Sevcsuk, ugyancsak a kamjanec-podilszki egye-
tem hallgatója ezekkel a szavakkal osztotta meg benyo-
másait: „Felejthetetlen érzések. A hely, az emberek, az 
idő, mintha mindent Isten készített volna elő. Nagyon örül-
tem, hogy új embereket ismerhettem meg. A barátokkal 
töltött idő tele volt érzésekkel, melyeket szavakkal nem le-
het leírni. Úgy érzem, hogy közelebb kerültem a barátok-
hoz és a közösséghez is.”

A kárpátaljai Hit és Fény közösség most először ünne-
pelt együtt a kijevi, kamjanec-podilszki és a lembergi kö-
zösségekkel, ami azt bizonyította, hogy nincs lehetetlen: 
a többszáz kilométer és a többezer év sem távolít el ben-
nünket az Istentől és egymástól.

„Határtalan örömöt és melegséget élhettünk át. Ez a ta-
lálkozó a kelet és a nyugat egységét jelképezte. Azt bizo-
nyította, hogy a távolság nem lehet akadály azok számá-
ra, akiknek közös értékeik és hitük van. Sokat kántáltunk, 
beszélgettünk, ami mély nyomot hagyott mindegyik részt-
vevő szívében. Köszönjük mindenkinek, aki részese volt 
az eseménynek, köszönjük az őszinteséget, az örömöt és 
a meghittséget. Ezek a pillanatok azt bizonyítják, hogy 
egy nagy család vagyunk, melyet az Isten és a felebará-
tunk iránt érzett szeretet egyesít” –  mondta Francseszka, 
a huszti „Sziklavár” közösség barátja.

Az ünnepség áldással és imával zárult, ami egyben 
kiinduló pont lett minden résztvevő számára további lelki 
fejlődésében. Mindenki lelkileg feltöltődve, szívében a ka-
rácsony fényével indult haza.

Szöveg: Maria Brovgyij, a Sziklavár közösség barátja (Huszt)
Fotók: Fizer Jevhen atya, Viktória Dvujla, Francseszka Melaj

Pósaházán találkozott a Hit és Fény közösség
A kántálás egyesíti a szíveket

zetésére, megtanulok figyelni a sugal-
lataira, hogy egész nap legyen erőm 
és derűm az emberekhez, a felada-
tokhoz. Amolyan szív-akkutöltés.

Nem maradtak el a kiscsoportos 
beszélgetések sem, ahol közösen 
megosztottuk gondolatainkat, meglá-

tásainkat. Egy-egy közös elmélkedés 
alkalmával újra és újra hálát érzek a 
csoporttagok bizalmáért, hogy nyíl-
tan megoszthatjuk véleményünket, és 
így egymás tapasztalata gazdagít 
minket.

Köszönettel gondolok mindazokra, 

akik megszervezték a lelkigyakorla-
tot. Bátorítok másokat is arra, hogy 
az év folyamán szakítsanak időt, és 
vegyenek részt egy lelkigyakorlaton!

Istványi Andrea
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Kisgyőri Attila, a beregszászi római katolikus 
egyházközség munkatársa és felesége, Erika 
21 éve élnek boldog házasságban, négy gyer-
meket nevelnek. Egy olyan úton haladnak 
együtt, mely olykor egyenes, kiszámítható, 
olykor göröngyös, néha pedig kanyargós és 
váratlan. Mégis azt vallják: az Úr áldása van 
életük minden napján.

– Fiatal korban mennyire volt számotokra természetes 
a házasság gondolata? Szerettetek volna megházasodni?

Attila: – Számomra teljesen természetes volt. Három 
testvérem van, köztük egy ikertestvérem. Mindannyian fiúk 
vagyunk, így én csakis nagycsaládban, házasságban tud-
tam elképzelni a jövőmet. Ha érdeklődtem egy-egy lány 
iránt, akkor már a legelején olyat szerettem volna válasz-
tani, aki a gyermekeim anyja lesz. Habár pont Erika volt 
az, akiről eleinte nem gondoltam, hogy ő lesz életem pár-
ja. Még iskolásként ismerkedtünk meg, egy osztályba jár-
tunk és végül a ballagás napján találtunk egymásra.

Erika: – Valóban úgy alakult, hogy negyedikben, érett-
ségi előtt kezdtünk el segíteni egymásnak a tanulásban. 
Én az algebrában, ő pedig a mértanban segített nekem.

Visszatérve a kérdésre, természetesen én is úgy kép-
zeltem, hogy lesz egy nagyon jó férjem, legfeljebb kettő 
gyermekem. Végül négygyermekes anyuka lettem.

Attila: – Ballagás után három évre rá házasodtunk ösz-
sze. Eleinte Magyarországon éltünk, majd Kárpátaljára 
költöztünk.

– A házasság fontos volt. Miért volt fontos a szentsé-
gi házasság? Miért volt fontos, hogy Isten is áldását adja 
erre a kapcsolatra?

Attila: – Alapvetően mindketten hívők vagyunk. Én is és 
Erika is bátran mondhatjuk, hogy kisgyermekkorunk óta 
vallásos nevelésben részesültünk. Erika Kárpátalján, én 
pedig Magyarországon jártam templomba, részesültünk 
hitoktatásban. Énekkarba is jártam, aktív tagjai voltunk az 
egyházközösségnek. Nem is volt olyan gondolatom, hogy 
esetleg elkerüljem a szentségi házasságot. Édesapám ki-
csi koromban kézen fogott és vitt a templomba minden 
hétvégén. Neki sokat köszönhetek. Mi is így visszük to-
vább a hitet.

Erika: – Nálam is ez alap volt. Én sem gondoltam arra, 
hogy lehet Isten nélkül is házasságot kötni.

Attila: – Igazából egymástól sem kérdeztük meg soha, 
hogy esetleg csak polgári házasságot kössünk. Sajnos a 
mai korban egyre inkább már kérdés, de nálunk ez egyér-
telmű volt.

– Isten áldását kértétek a szerelmetekre. Most, két évti-
zed után visszatekintve házasságotokra miben látjátok ezt 
közös életetekben?

Attila: – Nekem Isten áldása például az, hogy van ott-
honunk. Szüleim számára ez nem volt természetes, sok 

nehézséggel küszködtek. Ezt látva, nem gondoltam, hogy 
nekem lesz otthonom, bár reménykedtem benne. Itt Kár-
pátalján sikerült felépítenünk egy házat. Szép lassan, hét 
éven át épült. Kilencven százalékban a két kezünk mun-
kája volt. Erre mindig úgy gondolok, hogy ezt biztosan a 
Jóistennek köszönhetjük.

Erika: – Amikor legidősebb kislányunk 3 éves volt, ak-
kor kezdtük el építeni a házat. Tudtam, ha az első lépés 
megvan, azt a Jóisten akarja így, és onnan kezdve zöld 
a lámpa. Én valóban úgy élek, hogy Ő egy üstökös és én 
csak haladok benne. Régóta élek és érzek így. Tudtam, ha 
Ő azt akarja, akkor elkészül a ház. Közben persze volt 
bennem izgalom, hogy elkészül-e az otthonunk. Ezért visz-
sza is mentem dolgozni, amikor Csenge lányunk még egy 
éves sem volt. Voltak nehéz időszakok anyagilag is és lel-
kileg is, de akkor egy nagyon kedves ismerősöm mondta, 
hogy ahova az Isten báránykát ad, oda legelőt is ad. És 
így visszatekintve az elmúlt sok évre látom, hogy egy per-
cig sem kellett volna kételkednem.

– Volt az életetekben egy olyan eset, hogy az Isten 
adott báránykát és el is vette őt még mielőtt megszületett 
volna… Ezt hogyan lehet jól megélni, kibírni és elfogadni?

Attila: – Valóban nehéz időszak volt. Hét hónapos ko-
rában halt meg a magzat, melyet holtan kellett megszülnie 
Erikának. De már abban a pillanatban is mondtuk egymás-

„A Jóisten akarata szerint történik minden”
Interjú Kisgyőri Attilával és Kisgyőri Erikával
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nak, hogy biztosan ennek is megvan az értelme, az oka. 
Minden problémával kapcsolatban úgy gondolom, hogy 
valami miatt így kellett történnie. Ebben az esetben is ha-
sonlóképpen próbáltunk gondolkodni. Őt is Csengének 
szerettük volna hívni. Ez az eset után az orvos azt javasol-
ta, hogy egyelőre ne tervezzünk újabb babát. Erre Erika 
már 5 hónap múlva állapotos lett és úgy döntöttünk, hogy 
ezt a kislányt is Csengének nevezzük. Mára Csenge való-
ban egy olyan lány, egy olyan töltet, egy olyan egyéniség, 
mintha általa a másik kislányt is valamiképpen visszakaptuk 
volna. Ez megnyugvást jelentett és jelent számunkra. Termé-
szetesen az is segített, hogy hittel éltük át ezt a helyzetet.

Erika: – Nehéz erről beszélni, de valami miatt így kel-
lett lennie. Egyébként az orvosnőm mondta, hogy erre a 
gyászra egyetlen orvosság van: egy másik baba. És va-
lóban, amikor teherbe estem, már minden megváltozott. 
Nem felejtettem el az esetet, de más lett minden.

Attila: – Egyébként később volt egy magzat, amely 
szintén meghalt, de az csak 12 hetes volt. És ez az eset 
után jöttek az ikrek, hála Istennek. Ma már nem fájdalom-
mal gondolok ezekre az esetekre, hanem úgy tekintek rá, 
hogy ez az élet velejárója.

Erika: – Másképp nem tudod feldolgozni az ilyen ese-
teket, csak úgy, hogyha hiszed, ha tudod, hogy a Jóisten 
akarata szerint történik minden.

Attila: – A rossz mindig megtanít valamire. Egy helye-
sebb utat mutat, vagy megálljt parancsol. 

– Egy kicsit témát váltunk: február közepén tartjuk a 
Házasság hetét. Hogyan zajlik nálatok ez a néhány nap?

Erika: – Február 6-án van a házassági évfordulónk, 
úgyhogy február első fele nálunk a házasságról szól. 

Attila: – Az utóbbi években sok programon veszünk 
részt a Házasság hete kapcsán, többek közt a nagycsalá-
dos egyesület rendezvényein. A legfontosabb talán ebben 
az időszakban, hogy egymásra gondolunk, gyakrabban 
figyelünk a házastársunkra, több időt töltünk kettesben. 

Mostanában, az elmúlt néhány évben általában eluta-
zunk néhány napra, ami egy nagyon jó kikapcsolódás, 
feltöltődés és egymásra hangolódás számunkra. Hála Is-
tennek vannak nagyszülők, akik segítenek és ilyenkor a 
gyerekekkel vannak.

– Hogyan látjátok, a gyerekeiteknek mennyire vonzó a 
ti példátok? Beszélnek-e arról, hogy jó lenne majd házas-
ságban élniük?

Attila: – Dóra lányunk, aki 19 éves, nagyon sok pozi-
tív visszajelzést ad számunkra. Reméljük a kisebb három 
gyermekünk is így gondolja majd.

Erika: – Dóra valóban olyan dolgokat értékel, olyan 
dolgokért hálás, hogy magam is sokszor meglepődőm. 
Most, hogy távol van, mert egyetemre jár, már nem alap-
vető számára az, amit mi nyújtunk, így sokkal hálásabb 
tud lenni mindenért.

Ami a házasságra vonatkozik, Dóránál nem kérdés, 
mindenképpen ebben gondolkodik. Csenge még nincs 
abban a korban, mert csak 13 éves lesz, a kis Julcsika pe-
dig felveszi a balerina ruháját, és akkor megkérdezi: szép 
menyasszony leszek? Tehát tervezi J

Attila: – A kisfiúnak pedig jelen pillanatban olyan sze-
mélyisége van, hogy a lányok fognak inkább kezdemé-
nyezni nála. De lehet még változik. Fontos, hogy lássák, 
hogy a viták és konfliktusok az élet részét képezik. És a 
nézetletérések mellett is ott van a szeretetet.

Fehér Rita

Házassági áldás
Áldd meg Uram azokat, akik a házasság szent, 

szerelemes szövetségében élnek.
Áldd meg áldozatvállalásikat, álld meg testü-

ket, lelküket, szándékaikat, hogy egymáshoz felté-
tel nélkül ragaszkodjanak. Tedd erőssé a kezüket, 
amellyel egymás kezét fogják, tedd gyöngéddé 
a szívüket, amelyben egymást hordozzák, tedd 
egyenessé a gondolataikat és tetteiket, amelyekkel 
egymást gyarapítják. Tedd házaséletüket példává 
a felnövekvő nemzedékek számára. Vezesd őket, 
Uram, hogy mindig az általad kijelölt úton járja-
nak. Bátorítsd őket, hogy hozzád és egymáshoz 
mindhalálig hűségesek maradjanak, s majdan el-
nyerhessék tőled az élet koronáját. Ámen.
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2024. végén Pro Caritate-díjban részesült 
Palkó Éva, az Ungvári Szent György Karitász 
volt vezetője. Az ünnepélyes átadásra novem-
ber 11-én került sor a munkácsi székesegyház 
búcsúján. A kitűntetést az éveken át tartó oda-
adó szolgálatáért, az mások iránt érzett szoli-
daritásáért kapta, ezért szerettünk volna visz-
szatekinteni erre az Istentől megáldott 
időszakra, ezzel is hálát adva Istennek azokért 
az emberekért, akik az Ő hírét viszik el minden 
embernek.

– Hogyan kerültél a karitászhoz, hogyan lettél munka-
társa, majd később vezetője?

– A Karitászhoz vezető utam az Egyházon és a do-
monkos renden keresztül vezetett. Korábban a távirati 
irodában dolgoztam, mint vonalellenőr. Szerettem, amit 
csináltam, de elsősorban műszerekkel dolgoztam. Munka 
közben mindig úgy alakult, hogy sokat beszélgettem az 
emberekkel, munkatársakkal. Kávézás közben a munkahe-
lyen kialakult közöttünk egy kis közösség. Együtt húztunk 
igekártyákat, így indult a napunk. Még ukrán Bibliát is vit-
tem, hogy az ukrán munkatársaknak is meg legyen a napi 
igéjük. Sokszor jelezték vissza nekem, hogy milyen nagy 
hatással van rájuk az Isten szava.  

Domonkos atya 2006-ban került hozzánk, Szürtébe. 
Beszélt a Domonkos-rendről és annak harmadrendjé-
ről is. A rend karizmája a prédikálás, vagyis az, hogy 
másoknak is továbbadjuk Isten üzenetét. Ott merült fel, 
hogy kellene egy ilyen csoportot alapítani Ungváron is. 
Felajánlották nekem is, hogy legyek a tagja. Fél évig gon-
dolkodtam, hogy csatlakozzam-e? Végül Domonkos atya 
megkérdezte, miért várok annyit, hiszen már régen ezt 
csinálom, ez nem lesz újdonság számomra. Így kerültem 
a domonkos harmadrendbe. 2014-ben tettem örökfoga-
dalmat férjemmel együtt. Csodálatos dolgokat éltünk át. 
Aztán 2011-ben otthagytam a távirati irodát és a Szent 

Gellért Kollégium nevelője lettem, majd 2017-től kerültem 
az Ungvári Szent György Karitász élére. 

– Szívesen vállaltad a Karitász vezetését?
– Eleinte csak segítettem, amiben kellett, amiben tud-

tam. Azután, amikor vezetőt kerestek, olyan emberre volt 
szükség, aki ismeri a karitász tevékenységét, nem idegen 
számára ez a szolgálat. Pogány István atya szólt nekem, 
és el is küldött egy lelkigyakorlatra, hogy ott beszéljem 
meg a Jóistennel a döntésemet. Országos Lelkipásztori 
Napok voltak Egerben. Nem tudtam dönteni, mert tisz-
tában voltam vele, hogy nehéz feladat: nem tudok min-
denkinek segíteni, nem tudok mindenkinek megfelelni. 
Azt viszont tudtam, hogy részem lesz majd dicséretben és 
átokban is. A lelkigyakorlat egyik estéjén szentségimádás 
volt. Kérték, hogy figyeljünk arra, mit üzen Jézus. Egyszer 
csak hallom a szentségimádást vezető nővértől, hogy egy 
kárpátaljai résztvevőnek azt üzeni Jézus, hogy mondjon 
igent abban a helyzetben, amelyben nem tud dönteni. 
Hát nem sokan voltunk ott kárpátaljaiak, úgyhogy biztos 
voltam abban, hogy nekem szól. Gondoltam, ha Jézus azt 
mondja, hogy vállaljam el, akkor természetesen elválla-
lom, hiszen Ő velem lesz és nem hagy magamra. 

Úgy érzem, hogy jól döntöttem és jól sikerült végeznem 
a feladatot. Nagyon jó volt a munkatársakkal az együtt-
működés. Soha nem volt köztünk konfliktus. Természetesen 
voltak nehezebb időszakok, de ilyen esetekre mindig volt 

„Az emberek jók!”
Interjú Palkó Évával,

az Ungvári Szent György Karitász volt igazgatójával
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egy megoldásom: beültem a kápolnába. Az ima után a 
gondok megoldódtak, mindenre lett idő, mert Jézus elren-
dezett mindent. De hát nem is működhetett volna a kari-
tász fenti irányítás, Gondviselés nélkül.

– Pont ebben az időszakban volt a karantén, a háború, 
amikor a karitásznak jóval több feladata volt, mint más-
kor. Hogyan éltétek meg ezeket az éveket?

– Van egy ingyen konyhánk, ahol naponta 50 fő szá-
mára készítenek meleg ételt. Másik fő tevékenységünk az 
élelmiszercsomagok és a ruhák osztása. A pandémia és a 
háború idején az emberek megijedtek, hogy leáll a főzés, 
bezárunk. De mi nem álltunk le, mindenkinek házhoz szál-
lítottuk az ételt. Az emberek szerettek beszélgetni, volt, 
akinek gyógyszert kellett venni vagy be kellett vásárolni 
neki, ezért lassan haladtunk. De akkor is megcsináltuk, ha 
sok időbe telt. Jó volt megtapasztalni, ahogyan az Isten 
általunk működött, ahogyan általunk olyan emberekre is 
gondja volt, akikre senki nem gondolt. Újra és újra megta-
pasztaltam, hogy az emberek jók. Ezt ma is rendszeresen 
látom Nyíregyházán. Szeptembertől ott élünk, sekrestyés 
vagyok a nagytemplomban. Jó megtapasztalni, hogy min-
den korosztályból sokan betérnek a templomba napköz-
ben. A nyitott templomnak ereje van.

A menekültek között sokan voltak, akik valamivel más-
képp gondolkodtak, más volt a mentalitásuk. Sokféle ügy-
ben jöttek: valaki munkát keresett, valaki házat, valaki bú-
tort, valaki vigasztalást. Az ő megsegítésük során is teljes 
mértékben átéltük az Isteni Gondviselés csodáit.

– Az Egyháznál ezenkívül más feladatokat is vállaltál.
– Hitoktattam a magyar iskolában, segítettem lelkigya-

korlatok lebonyolításában, emellett kántori szolgálatot is 
teljesítettem, ha szükséges volt. De Istené a dicsőség!

– Milyen érzések voltak benned, amikor megtudtad, 
hogy kitüntetnek?

– Nagyon meglepődtem. A szentmisén már tudtam 
róla, hiszen Petenko Miron atya kérte az önéletrajzomat 
és elmondta, hogy nemsokára díjban részesülök. Megle-
pett, de nagyon jól esett, büszkeséggel és hálával töltött 
el, hogy egy egyházmegyei kitüntetést kapok, és hogy 
Miron atya ajánlására a papi tanács úgy látta, hogy meg-
érdemlem.

Fehér Rita



Új Hajtás 31

HELYI EGYHÁZ

A lelkigyakorlat nagyon-nagyon 
fontos része az életemnek. Már gye-
rekkorom óta egyféle menedék a vi-
lág, a problémák, a szürke hétköz-
napok elől. Nagyon örültem, amikor 
megtudtam, hogy Szinyákon lesz a 
lelkigyakorlat, mert nagyon szeretem 
azt a helyet. Ott éreztem először az 
Úristen jelenlétét, szeretetét, erejét és 
működését. A mostani lelkigyakorlat-
nál már az odaúton is megérintett a 
jelenléte. Ahogy ültem a buszban és 
nézelődtem, minden olyan egyforma 
volt: sütött a nap, száguldottak a ko-
csik, a fák ágait fújta a szél. Aztán 
a buszban egy gyerek felkiáltott: Szi-
nyákon vagyunk, itt hó van! Gyönyö-
rű látvány fogadott. Szikrázó fehér 
táj, hófödte fák, friss, hideg levegő. 
Bárhová néztem, csak az Úristent lát-
tam mindenben. Miközben baktattam 
a szállás felé, rámosolyogtam az em-
berekre, s ahogy néztem az arcukat, 
azon gondolkodtam, hogy vajon ők is 
látják azt, amit én? 

A lelkigyakorlat bemutatkozással 
kezdődött. Visszaemlékeztem arra, 
milyen érzés volt, amikor tízévesen 
először jártam itt. De ilyen lelkigya-
korlaton, ahol különböző korosztá-
lyú emberek vagyunk együtt, még 
nem voltam. Örültem neki, hogy ezt 
is megtapasztalhatom. A napot szent-
misével folytattuk a templomban, amit 
Arnold atya és Laci atya tartottak. Ar-
nold atya szombatonként Pósaházán 
– ahol lakom – misézik, ismerjük és 
szeretjük nagyon. Örültünk is, ami-
kor megtudtuk, hogy ő fogja tartani.  
Szentmise után megvacsoráztunk, az-
tán volt egy pici szünet és megnéztük 
az Áttörés című filmet, amit először lí-
cieumos lelkigyakorlaton láttam. Az 

ima erejéről szól a film, melyben van 
két mondat, ami mindig megérint. Az 
egyik a Létednek célja van, a másik 
pedig „A tegnapot nem tudjuk vissza-
hozni, de rajtunk áll, hogy a holnapot 
megkapjuk-e”. 

Másnap 7 órakor kellett kelni, én 
kaptam a megtisztelő feladatot, hogy 
a programok előtt csöngessek. A reg-
geli ima és a reggeli után Arnold atya 
tartott egy szép előadást az imáról, a 
biztonságos és bizonytalan kötődés-
ről. Egyszerre volt megható, vicces és 
tanúságos. Délután volt gyónási le-
hetőség is, én is voltam, nagyon jó 
volt letenni a bűneimet. Aztán átmen-
tünk a templomba a szentmisére. A 
könyörgéseknél mondtak néhányan 
egyéni könyörgéseket is, látszott és 
érezhető volt, hogy el vannak tel-
ve Szentlélekkel. Kissé remegve, de 
Szentlélekkel eltelve én is mondtam 
egy könyörgést. 

Ebéd után mindnyájan együtt fel-
mentünk a Szűzanya-szoborhoz és 
a kereszthez. Útközben megint gyö-
nyörködtem az Atya csodálatos mű-
vében, de voltak idősebbek, akiknek 
nehéz volt a kaptató, így odamentem 
hozzájuk segíteni. Fent a dombon hó-

golyóztunk, énekeltünk, gyönyörköd-
tünk a tájban. Lefelé jövet Melindával 
arról beszélgettünk, hogy milyen gyö-
nyörű az Isten. 

A délután második felében új-
ból előadást hallgattunk, Laci atya 
a bűnbánatról beszélt nekünk. Majd 
elmondtuk az irgalmasság rózsafü-
zérét, ami nagyon közel áll hozzám. 
Aztán elérkezett a szentségimádás, 
minden lelkigyakorlat, minden gitáros 
tábor csúcspontja. Ott érezhető a leg-
jobban Isten jelenléte. Az első szent-
ségimádásom óta mindig előre ülök, 
most is ezt tettem. Lekapcsolták a vil-
lanyokat és mindenkinél lehullottak a 
maszkok. Az Atyaisten jelenlétébe 
és szeretetébe helyeztük magunkat 
és hagytuk, hogy Ő működjön ben-
nünk. Attila bácsi gitározott. A Meg-
hívtál, hogy vízre lépjek című dal utol-
só versszaka nagyon megérintett, és 
tudtam, hogy én ezt szeretném kérni 
az az Úrtól: „Lélek add, hogy Benned 
teljesen megbízzak, a vízen bátran 
Veled járjak, bárhová hívsz, menjek. 
Vigyél tovább, mint a lábam tudna 
menni. Taníts teljes hittel járni, jelen-
létedben élni.” 

Másnap reggel az ima és a reg-
geli után Arnold atya tartott még egy 
előadást, amiből megtanultuk, hogy 
Isten az egész mi pedig a részei va-
gyunk. Majd volt egy zárókör, ahol 
mindenki megosztotta, mit élt át, ho-
gyan működött benne az Isten a lel-
kigyakorlat alatt. És valóban: többet 
kaptunk, mint amire számítottunk, min-
denki feltöltődött, megpihent és meg-
nyugvásra talált. Valaki még azt is át-
élte, hogy látta Jézust, aki átölelte őt. 

Szálka Viola

„Taníts teljes hittel járni, jelenlétedben élni”
Személyes beszámoló az egyházmegyei roma lelkigyakorlatról
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A 2025-ös év első napjaiban a Fo-
koláre mozgalom Ki a felebarátod? 
címmel háromnapos ifjúsági lelkigya-
korlatot szervezett Munkácson, mely-
nek a Szent István Líceum adott ott-
hont.

A mozgalom gen3 korosztályú* 
fiataljai Ukrajna különböző városai-
ból érkeztek, összesen 28-an. Kilenc 
animátor, köztük Pogány István és 
Anton Konyecsnij atyák segítették a 
résztvevőket, gondoskodtak lelkiveze-
tésükről és jelen voltak a programo-
kon.

A programokat a fiatalok szervez-
ték, vezették és valósították meg, így 
mindenki számára érdekesnek és fon-
tosnak bizonyult, hiszen mindenki ré-
szese volt az előkészületeknek és a 
lebonyolításnak. A munkácsi fiatalok 
városvetélkedőt szerveztek a többi-
eknek, István atya túrát vezetett a Lo-
vacska hegyre, Olekszandra Cap ki-
rándulást a munkácsi várba. Minden 
napot közös reggeli imával kezdtek 
és esti imával fejeztek be. Részt vet-
tek a péntek esti szentségimádáson is 
a Szent József-kápolnában.

A három nap folyamán előadá-
sok és kiscsoportos beszélgetések 
formájában elmélyítették a találko-
zó témáját, valamint a korosztályt 
égető kérdések közül a függőségek-
ről hallgattak meg egy személyes ta-
pasztalatokon alapuló előadást, Le-
küzdhető-e a függőség? címmel. Az 
előadást egy olyan személy tartotta, 
aki maga is kábítószerfüggő volt, de 

a rehabilitációs terápiák által sikerült 
leküzdenie függőségét. Nyíltan vála-
szolt a fiatalok minden kérdésére és 
őszintén tett tanúságot hitéről.

Ez a három nap újabb lehetőség 
volt arra, hogy találkozzanak egy-
mással egy olyan biztonságos te-
repen, ahol lelkileg és érzelmileg is 
növekedni tudnak. Így barátokra lel-
hetnek, megtanulják elfogadni egy-

mást és saját magukat olyannak, ami-
lyenek. 

Köszönet mindenkinek, aki lelkileg 
vagy anyagilag hozzájárult a lelki-
gyakorlat megvalósulásához, vala-
mint mindenkinek, aki idejével, talen-
tumaival, jelenlétével támogatta a 
rendezvényt.

A fiatalok csodálatos három napot 
töltöttek együtt, tele voltak örömmel, 
sokat beszélgettek, imádkoztak, min-
den napjuk telve volt Jézus jelenlété-
vel. Jól kezdődött számukra a 2025. 
év!

*A GEN az olasz generazione nuova, 
új generáció kifejezésből alkotott mozaik-
szó, a mozgalomhoz tartozó vagy azzal 
szimpatizáló gyerekek és fiatalok megne-
vezése. A gen4-ek a kilenc év alatti gyere-
kek, a gen3-ak a 9–12 és 13–17 évesek, 
a gen2-ők pedig a 17 év fölötti fiatalok.

Ludmilla Bolják beszámolója alapján

Ifjúsági lelkigyakorlat
az együttlét és a lelki fejlődés terepe
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A kárpátaljai magyar kö-
zösség számára egyre na-
gyobb kihívást jelent a min-
dennapok terhe, a jövő 
bizonytalansága és a fiatalok 
elvándorlása. Az egyház azon-
ban továbbra is biztos támaszt 
nyújt mindazoknak, akik meg 
akarják őrizni hitüket, kultúrá-
jukat és közösségi életüket. 
Ennek egyik szép példája volt 
az a családi hétvége, amelyet 
Thurzó Péter atya, a csapi ró-
mai katolikus egyházközség 
plébániai kormányzója szer-
vezett, hogy a családok együtt 
tölthessenek néhány napot 
lelki feltöltődésben és örömteli 
közösségben.

a KözöSSéG ereje
„Nagyon sokan elmentek a falu-

ból, a fiatalok elhagyták az otthont, 
így én is egyedül maradtam” – mesél-
te Takács Mária, Szürte egyik lakója. 
„A fiam és a lányom is Magyarorszá-
gon él, de én itthon maradtam. Min-
denünk megvan, amit eddig létrehoz-
tunk, és remélem, hogy a gyerekeink 
egyszer visszatérnek. Fontos, hogy 
ne veszítsük el a reményt, hogy Kár-
pátaljának és a magyarságnak még 
van jövője.” Az egyre növekvő elma-
gányosodás és a mindennapi stressz 
miatt egyre fontosabbá válik a közös-
ség megtartó ereje. „Nagyon kell a 
közösség, hogy összejárjunk, hogy 
ne legyenek az emberek magányo-
sak. A hírek, a politika, a kilátástalan-
ság miatt muszáj egy kis lelki feltöltő-
dés” – tette hozzá Mária.

A családi nap programjai nem-
csak a gyermekek, hanem a szülők és 
nagyszülők számára is felejthetetlen 
élményt nyújtottak. „Eljöttek a nagy-
mamák, az anyukák, a gyerekek, és 
egy igazán jó közösség verődött ösz-
sze” – mesélte Belovics Ilona, csapi 
lakos. „Szánkóztunk, fürdőztünk, a 
gyerekek játszottak, ismerkedtek. Ez 
egy olyan alkalom, amelyre önerőből 
nem lenne lehetőségünk, ezért na-
gyon hálásak vagyunk a magyar kor-
mány és az egyház támogatásáért.”

a CSalád éS a Hit öSSzetartó 
ereje

Bereczky Zsuzsanna, csapi lakos, 
férjével és három gyermekével vett 
részt a hétvégén. „A vallás fontos sze-
repet játszik a családunk életében. A 
gyerekeinket is úgy neveljük, hogy a 
hit és a templomba járás természetes 
része legyen mindennapjaiknak. De 
úgy gondolom, hogy nem elég a csa-
ládi háttér, ebben nagy szerepe van 
Péter atyának is, aki nemcsak a gye-
rekeket, hanem az egész gyülekezetet 
képes összetartani. Ez alatt a néhány 
nap alatt olyan érzésünk volt, mintha 
egy nagy család lennénk. Nemcsak 
a templomban találkozhatunk, hanem 
olyan helyeken is, ahol mélyebb be-
szélgetésekre is lehetőség nyílik.”

lelKi éS teSti feltöltődéS a 
VadVölGyben

A családi hétvégére a Kárpátok 
szívében fekvő Vadvölgy Panzió 
adott otthont, amelyet a Kárpátaljai 
Magyar Nagycsaládosok Egyesüle-
te sikeresen működtet a Magyar Ál-
lam támogatásával. A panzió kiváló 
helyszínt nyújt a tagcsaládok és más 
közösségek programjainak megvaló-
sítására. 

Tóth Dávid, a csapi fiatalok egyik 
tagja elmondta: „Gyerekkorom óta 
templomba járok, és hittantáborok-
ban is részt veszek. Az összes bará-
tomat ezeken az eseményeken ismer-
tem meg, így nagyon jó érzés, hogy 
újra együtt lehettünk. A programok 
fantasztikusak voltak: közösségi játé-
kok, szánkózás, esti táncházak, ima, 

beszélgetések, fürdőzés és szauná-
zás, szóval minden tökéletes volt.”

Basányi Valéria, aki a ráti Szent 
Mihály családtípusú gyermekotthon-
ban hét nevelt gyermeket és három 
saját fiát neveli, szintén a közösség 
fontosságáról beszélt: „Nem könnyű 
sok gyereket nevelni, főleg ha más 
nemzetiségűek, de számukra is fontos 
volt, hogy megtapasztalják, mit jelent 
egy kis közösséghez tartozni, hogy 
miért fontos templomba járni, hittanra 
menni. Nem is tudom, hogy ima és el-
csendesedés nélkül, hogy bírnám ezt 
a nagy feladatot.”

a Hit meGtartó ereje 
KárPátalján

Thurzó Péter atya hangsúlyoz-
ta, az esemény célja az volt, hogy a 
családok közösen éljenek át egy fel-
emelő hétvégét. „Fontos, hogy azok, 
akik itthon maradtak, megélhessék a 
közös családi élményeket, de ugyan-
akkor azt is érezhették, hogy egy na-
gyobb közösség részei: Isten nagy 
családjának tagjai vagyunk” – mond-
ta. „Látom, hogy Kárpátalján sok a jó 
szándékú ember, akik igyekeznek egy-
másért tenni. Nemcsak az a cél, hogy 
megmaradjunk magyarnak és keresz-
ténynek, hanem hogy egymást is meg-
erősítsük ebben Isten segítségével.”

A családi hétvége résztvevői mind-
annyian megerősödve és hálás szív-
vel tértek haza, bízva abban, hogy 
Kárpátalja magyarságának van jövő-
je, és hogy a hit és a közösség ereje 
minden nehézségen átsegít.

Bereczky Zsuzsanna

Hit, közösség, összetartozás
Családi hétvége a csapi hívek számára
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Könyvbemutató, kiállítás
Miklós atya életéről szóló interjúkötet jelent meg a 

Szent Pál Kiadó gondozásában. A Lucsok Miklós OP, 
munkácsi megyéspüspök életútját bemutató kötet a len-
gyel kiadás után ukrán nyelven is kapható. A könyv Ko-
zacjij Pavel domonkos szerzetes Miklós püspökkel való 
beszélgetését dolgozza fel közérthető, olvasmányos for-
mában. „Reméljük, hogy ez a kötet, mely domonkos kariz-
mánk kifejeződése, az igazságról és Istennek az emberek 
életében megnyilvánuló irgalmáról tesz tanúságot. Imád-
kozom azért, hogy a beszélgetésünk szavai megérintsék 
az olvasókat, adjon nekik világosságot és segítse őket, 
hogy az életükben megnyíljanak Isten felé” – olvashatjuk 
a szerző, Kozackij Pavel atya előszavában. Az Őszintén 
a püspökkel programsorozat keretében, február 15-én ke-
rült sor az interjúkötet bemutatására.

Március 1-jén a Magyar Művelődési Intézet és a Be-
regszászi Szent Kereszt Római Katolikus Plébániatemplom 
közösen szervezett programján mutatták be Dupka Nán-
dor Pásztor Ferenc vértanú című könyvét. „Hitét nem ta-
gadta meg, inkább a halált választotta”. Ez az idézet áll 
a kötet borítólapján. A könyv hiteles történeti kutatások 
alapján mutatja be Pásztor Ferenc, egykori beregszászi 
plébános életét és vértanúságát. A kárpátaljai kómai ka-
tolikus egyház hitvallója Ungváron született 1880. január 
14-én. 1932-től szolgált a beregszászi egyházközségben. 
1949-ben, miután letartóztatták, kényszermunkára vitték 
Szibériába, ahonnan már nem tért vissza. 1951. október 
15-én hunyt el.

Száz évvel ezelőtt született Gulácsy Lajos, a kárpátaljai 
református egyház egykori püspöke, akit a szovjet ható-
ságok vallásos tevékenysége miatt 1949-ben 10 év bör-
tönre ítéltek. Kényszermunkára Kazahsztánba hurcolták, 
de nem tudták megtörni. Hazatérése után is élete egyik 
legfőbb célja az volt, hogy lelkész lehessen. Ez 1979-ben 
valósult meg. Ettől kezdve élete utolsó napjáig végezte 
a szolgálatot Kárpátalja különböző településein, köztük 
Munkácson. A gyülekezet hálaadó istentisztelettel emlé-
kezett a mindenki által szeretett és tisztelt lelkipásztorra. 
Unokája, Gulácsy Dániel, felidézte a nagypapájához kö-
tődő emlékeket, majd bemutatta azt a kiállítást, amelyet 
nagyapja hagyatékából készítettek, azokból az emlékek-

ből, amiket a család megőrzött. Gulácsy Lajos tiszteletére 
emlékparkot hoztak létre a munkácsi református templom 
udvarán.

Kitüntetések
„Az Isten előtt nem az elvégzett munkák mennyisége 

a fontos, hanem a szeretet, amellyel elvégezzük.” Ezzel 
a Szalézi Szent Ferenc-idézettel zárta köszönő beszédét 
Dorgay Zsófia, aki az idén elnyerte az újságírói hivatás 
megbecsülésének jeléül, a Magyar Katolikus Püspöki Kon-
ferencia 2001-ben alapított Szalézi Szent Ferenc-ösztön-
díjat. Ezzel az ösztöndíjjal támogatják minden évben a 
nem egyházi média egy-egy munkatársát a keresztény ér-
tékrend szakmailag megalapozott és hiteles képviseleté-
nek elősegítéséért.

Dorgay Zsófia az MTVA Vallásügyi Főszerkesztősége 
munkatársa. Kárpátalján, az Ungvári járásban található 
Szürtén született. A médiával kapcsolatos érdeklődés és 
tapasztalatok – általános iskolás kora óta – természetes 
részét képezték életének, de csak később kezdte el ko-
molyan fontolgatni, hogy ezt a területet válassza hivatá-
sának. Diákévei alatt aktív vendégszerzője volt többek 
között a munkácsi egyházmegye Új Hajtás havilapjának, 
majd az egyetemi diákszervezet sajtóreferense lett. Három 
éve csatlakozott az MTVA Vallási Főszerkesztőségének 
csapatához. Munkáját alázattal, körültekintéssel és 
alapossággal végzi, rengeteg ambícióval, ami mögött 
érezni lehet katolikus meggyőződését, elhivatottságát.

A magyar kultúra napja alkalmából 2025. január 22-
én az Anyanyelvápolók Szövetsége ünnepség keretében 
elismerésben részesítette Mihalovics Attilát, a Munkácsi 
Szent István Líceum igazgatóját, aki a kárpátaljai magyar 
kultúra és oktatás fej-
lesztésében végzett 
áldozatos munká-
jáért vehette át az 
oklevelet a szakmai 
bizottság előterjesz-
tése alapján.

Hírmorzsák
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A munkácsi Szent Márton egyházközség gyerekekből 
álló magyar nyelvű kiskórusa havonta egyszer énekel a 
szentmiséken és az ünnepeken. Gyermekeink tehetségére 
az Ukrajnában sugárzó Mária Rádió is felfigyelt. Meg-
hívásukra rövid énekszolgálattal készültek, és meséltek a 
rádió hallgatóinak arról, hogyan és miért alakult a kis kö-
zösség, hála az Úr gondviselésének. Az élő közvetítést 
február 5-én sugározták.

Lelkigyakorlatok
2025. január 24. és 26. között A remény tanúi témában 

lelkigyakorlatot tartottak a katekéták számára Szinyákon 
Marietta Nagyova és Kateryna Mazur CJ vezetésével. A 
lelki megújulással és képzéssel töltött napokra Ungvárról, 
Munkácsról, Szolyváról Felsődomonyáról érkeztek a ka-
tekéták. A résztvevők Marietta nővér által bemutatott és 
magyarázott bibliai szövegeket tanulmányoztak és bibli-
ai hősök – Ábrahám, Judit, Ráhel, Izaiás, Jónás, Jeremiás 
és Dávid – életéről elmélkedtek, akik mind Istenbe vetet-
ték bizalmukat. Példák voltak arra, hogy nem szabad ab-
bahagyni a lélek fejlődésével való törődést. Minden nap 
volt szentmise, szentségimádás, lehetőség volt gyónni, be-
szélgetni a nővérekkel, valamint együtt lenni a csendben 
Istennel. „Az Istennel töltött idő segítette elterelni a figyel-
münket a mindennapi élet sokszor elsöprő és kimerítő ká-
oszáról” – mondta az egyik résztvevő.

Az élő vizek forrásánál címmel február 7-én 24 órás 
mini-lelkigyakorlatot tartottak nőknek Beregszászon a 
Pásztor Ferenc lelkigyakorlatos házban. Az egynapos 
megállás alatt a résztvevők együtt keresték és találták meg 
azt az élő vizet, ami arra segíti őket, hogy a családban ne 
kiszáradt források legyenek, hanem éltető források, mely-
ből inni tudnak a körülöttük élők. Mi az, ami elapasztja 
bennem az életerőt? Honnan jöhet elő újra? Honnan táp-
lálkozom? Ezek a kérdések segítették a közös elmélyülést. 
A szervezők azért gondoltak ezúttal a nőkre, mert rájuk 
most, ebben a háborús helyzetben nem megszokott terhek 
is nehezednek, és a családtagokért való – a nőkre kiemel-
ten jellemző – aggodalom, a félelem még inkább nyo-
masztja őket, és sokszor nem tudnak mit kezdeni ezzel az 
érzéssel. „Ennek a lelkigyakorlatnak tulajdonképpen az a 
célja, hogy nehézségeinkre nézve meglássuk, honnan ka-

punk erőt ahhoz, hogy ne menjünk tönkre akkor, amikor az 
emberi erőforrások nagyon végesek. Azt gondolom, hogy 
Istennek mindig van válasza a számunkra, akármilyen ne-
héz helyzetben vagyunk is, neki van megoldása, olyan 
útja, amit meg szeretne nekünk mutatni. Nem magukat a 
gondokat akarjuk itt megvizsgálni – nyilván azok különbö-
zőek lehetnek, bár valószínű sok az átfedés –, hanem az 
azokra adott válaszokat, és hogy miként van jelen ebben 
az egészben az Isten, hogyan van ott mellettünk. Jézus 
ismeri ezeket a nehézségeket, hisz földi életében nem hi-
ányoztak az életéből a problémák, mégis az emberi mél-
tóságát, a belső szabadságát minden körülmények között 
meg tudta őrizni. Ezt meg tudjuk tanulni tőle”– mondta Po-
povicsné Palojtay Márta, a lelkigyakorlat vezetője.

Február 10. és 16. között Nevetlenfaluban Új élet Krisz-
tusban lelkigyakorlatot tartottak, ezúttal új formában: hat 
napon keresztül délután két órát találkoztak a résztvevők. 
Ezzel a szervezők lehetőséget adtak azoknak is, akiknek 
a több napra való kiszakadás nem lett volna megoldható. 
Az Új élet Krisztusban kurzus Istenről és a saját életünkről 
szól, amit Ő gondviselő szeretetével eltervezett számunkra. 
A kurzuson a résztvevők megtudhatják, és szívük mélyéig 
átélhetik: kicsoda Isten és kik is vagyunk mi valójában. A 
résztvevők a hét folyamán testvéri közösségben közelebb 
kerültek Istenhez az előadásokon, imákon, énekeken, gya-
korlatokon és közös megtapasztalásokon keresztül.

Február 7-től 9-ig Szinyákon az egyházmegye hitok-
tatói számára rendeztek továbbképzést, amelyen a 25 
lelkes jelentkező a Magyarországról érkezett két felké-
szült tréner segítségével, sok-sok játék és nevetés közepet-
te megismerhette és elsajátíthatta az élménypedagógia 
módszertanát. A Bibliai alapú élménypedagógiai képzé-
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sen a színes, nagyon heterogén csoportból „egy család” 
kovácsolódott. A résztvevők motiváltan és lelkesen tértek 
vissza településeikre, hogy ott a gyerekek, fiatalok és fel-
nőttek körében kamatoztathassák megszerzett tudásukat.

Berdicsivben a karmelita atyák Négy évszak Máriával 
címmel virrasztás sorozatot szerveztek Szűz Mária cso-
dálatos ikonja előtt, melyre meghívták az összes ukrajnai 
egyházmegye papságát és híveit. Az első alkalomra feb-
ruár 22-én és 23-án került sor. „Mária megtanít minket 
bízni” – ez volt az egész éjszakás virrasztás mottója. Az 
éjféli szentmisét és a tanítást egyházmegyénk megyéspüs-
pöke, Lucsok Péter Miklós OP vezette.

Február 19. és 22. között tartották meg a szinyáki lel-
kigyakorlatos házban felnőttek számára a Szent Igná-
ci típusú szemlélődő lelkigyakorlatot Koronkai Zoltán SJ 
vezetésével. A csendes, egyénileg vezetett lelkigyakorlat 
különleges lehetőség volt az arra jelentkezők számára, 
hogy előrébb jussanak az Istennel való kapcsolatukban 
és Vele együtt tekintsenek rá életükre.

Március 2-án történelmi eseményre került sor. A nagy-
sikerű Forráspont elnevezésű rendezvényt először rendez-
ték meg helyben a munkácsi egyházmegyében FORRÁS.
ITT címmel. A rendezvénynek a Munkácsi Szent István 
Líceum adott otthont. A szép számmal összegyűlt fiatalok 
pezsgő légkörű, s közben nagyon elmélyült délutánon ve-
hettek részt, amelynek programja – dicsőítés, tanúságtéte-
lek, szentségimádás, szentmise – közel hozta hozzájuk és 
kézzel foghatóvá tette számukra Isten jelenlétét, szeretetét.

Táborok
A Rákóczi Szövetség jóvoltából január 13. és február 

14. között 700 kárpátaljai magyar és ukrán diák vehetett 
részt a Sátoraljaújhelyen megrendezett téli táborokban. 
A rendezvények a MOL Nyrt., a MOL Új Európa Alapít-
vány és a Miniszterelnökség támogatásának köszönhe-
tően valósulhattak meg. A téli táborok legfőbb célja az 
volt, hogy a kárpátaljai felső tagozatos és középiskolás 
diákoknak segítsen kiszakadni a háború sújtotta Ukrajna 
nehézségekkel teli hétköznapjaiból. A szervezők lehető-
séget teremtettek a jó hangulatban eltöltött és minőségi 
programokkal teli kikapcsolódásra. A táborok 5 napos 
turnusokban zajlottak hétfőtől péntekig a sátoraljaújhe-
lyi Rákóczi Hotel, Tábor és Rendezvényközpontban, ahol 
turnusonként 150 diák részvételével. Minden turnusban 

helyet kaptak kulturális, szórakoztató, sport és lelki prog-
ramok, kirándulással és a korosztálynak szóló előadások-
kal, valamint rendhagyó tanórákkal kiegészítve. A prog-
ram keretében egyházmegyénk diákjai és pedagógusai 
közül is többen részt vettek, pl. a Munkácsi Szent István 
Líceumból és a Homoki Gimnáziumból.

A Lourdes-i Szűzanya ünnepén, február 11-én egyház-
megyénk több településén is kiszolgáltatták a betegek 
szentségét. Sokan éltek a lehetőséggel, mely megerősíti a 
lelket a fizikai szenvedések elfogadásában és hordozásá-
ban. „Kedves betegek és róluk gondoskodó testvérek, most, 
ebben a jubileumi évben különlegesebb szerepet kaptok, 
mint valaha.” – Ferenc pápa a 33. Betegek világnapja al-
kalmából írt levelében többek között így buzdít. „Közös uta-
tok jel mindenki számára, az emberi méltóság himnusza, 
a remény éneke, amelynek hangja nem áll meg a kórhá-
zi szobákban és ágyaknál, hanem buzdítja és bátorítja a 
szeretetben az egész társadalom kórusát, egy olykor ne-
hezen megvalósítható, de éppen ezért gyönyörködtető és 
erős harmóniában, amely képes fényt és meleget vinni oda, 
ahol a legnagyobb szükség van rá. Az egész Egyház há-
lás nektek ezért! Én is hálás vagyok, és imádkozom értetek, 
Máriára, a Betegek Gyógyítójára bízlak benneteket (…).”

A Házasság hete alkalmából több helyen színes ren-
dezvénnyel készültek. Beregszászon február 16-án há-
zaspáros délutánt szerveztek házaspároknak a Pásztor 
Ferenc közösségi házban.

A farsangi időszakban az egyházközségek változa-
tos módon ünnepeltek. A beregszászi egyházközség 
március 1-jén egynapos farsangi kirándulást szervezett 
Sátoraljaújhelyre, ahol megtekintették a város kulturális és 
vallásos nevezetességeit, többek közt a Nemzeti Össze-
tartozás hídját. A munkácsi egyházközség arra vállalko-
zó családjai és tagjai a február 28–március 2-i hétvégét 
Szinyákon töltötte. A csapi egyházközség szintén március 
1-jén gyűlt össze a közösségi házban, ahol vidám családi 
vetélkedő, főzőverseny, íjászkodás, arcfestés, tombola és 
egyéb meglepetések várták a családok apraját-nagyját.

Az egyházmegyei hittanversenyen 21 csapat méri ösz-
sze tudását. Az I. fordulót, amelynek témája Jézus élete 
Lukács evangéliuma szerint, január 18-án tartották meg. 
Az elődöntőben, két korosztályban, 6–9. és a 10–11. osz-
tályosok versenyeztek.
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Volt egyszer egy igen-igen szegény ember, 
szomszédjában lakott még egy nálánál is sze-
gényebb. Az egyiknek fia volt, a másiknak le-
ánya. Kapták magukat a szegény emberek, s 
összeboronálták a legényt s a leányt, hogy ha 
már annyiban van: legyen egy kódustarisznyá-
ból kettő.

Azt mondja egyszer az ifjúasszony az urának.
– Hallá-e, kend! Próbáljon ki egyet: böjtöljön 

meg egy pénteket, hátha adna az Isten valamit.
A férfiember meg is hallgatta a tanácsot, nem 

eszik egy betévő falást sem pénteken, hanem az 
Isten nem adott azért semmit. ,,No, – gondolja 
magában – legyen a többi után!” –, s megböj-
töli a másodikat meg a harmadikat is, s egyszer 
csak úgy beléjött a böjtölésbe, hogy hét egymás 
után eső pénteken nem evett semmit, de semmit 
az ég alatt. De az Isten csak nem adott semmit a 
hétnapos böjtre sem. ,,Hm – gondolja magában 
–, ez már csak elég volt, ha akart volna ő szent 
felsége, erre adhatott volna!” Meggondolkozik 
a szegény ember, s azt mondja a feleségének:

– Hallod-e feleség? Süss nekem egy hamuból 
sült pogácsát, mert menni akarok az Istenhez, 
hadd látom: hol a hiba.

Süti is az asszony, s a szegény ember útnak 
indul. Déltájt elért a Herecz-erdőbe. Ott talált 
egy ősz embert, amint két akkora ökörrel, mint 
egy-egy borsszem, szántogatott a ciheres parla-
gon. Köszön neki, s az fogadja is. Kérdi, hogy 
merre van szándéka. Mi járatban van?

– Én bizony az Istenhez mennék – felel a sze-
gény ember. – Hét pénteken böjtöltem, s nem 
adott érte semmit. Most azt szeretném megtudni, 
hogy miért nem adott.

– Abba hiába ne fáradj – mondja az ősz 
öregember –, hanem én neked adom ezt a két 
borsökröcskét, ezek után elélhetsz, csak senki-
nek el ne add, akármennyit ígérjenek értök.

Hazahajtja a szegény ember a két ajándék 
állatot, s másnap mindjárt erdőbe ment vélök. A 
szekeret innét s túl szedte össze, egyik ember ke-
reket, a másik rudat a harmadik tengelyt adott, 
s úgy tákolta össze. Elég az, hogy volt, olyan, 
amilyen. De nem is mert két szál fánál többet 

feltenni, mert az ökröcskékben még kevesebbet 
bízott. Hanem ezek táltosok voltak, s mikor meg 
akará indítani, megszólal az egyik:

– Hát ezt a két szál fát ki után tette, gaz-
duram? Csak rakja meg a szekeret istenesen, 
hogy recsegjen alatta, mert mi két szál fával szé-
gyelljük bémenni a faluba!

A szegény ember csak csavargatta a fejét, de 
rászánta magát, s istenesen megrakta a szeke-
ret, amennyi csak ráfért.

Amint kiérnének az erdőből, találkoznak a 
gróffal, s a falubíróval. Ezek majd hanyattég 
estek, mikor látták, hogy a két kis pirinkó ökör 
mekkora szekér fát viszen. Kérdi a gróf:

– Mennyiért adod nekem ezt a két ökröt, te 
szegény ember?

– Nem eladó, méltóságos gróf úr – felel a 
szegény ember.

Megharagszik a gróf, s azt mondja a szegény 
embernek, hogy ha egy nap alatt meg nem 
szántja a Herecz-erdőt, s bé nem veti s el nem 
boronálja, ökre nélkül marad.

Aj, megbúsulja magát a szegény ember! Mit 
tudjon csinálni?

– Egyet se búsuljon, gazduram - szólalt meg 
az egyik borsszem ökröcske –, csak szerezzen 
kend ekeszerszámot, a többi már a mi dolgunk!

No, szerez is a szegény ember. Egyik ad ta-
lyigakereket, a másik ekekabalát, a harmadik 
esztekét, kurtavasat, hosszúvasat, s egy picre 
összeszokotálta az ekét. Elmennek a Hereczbe, 
s azt mondja ott az egyik ökör:

– Kend csak feküdjék le s aludjék, gazduram, 
eligazítjuk mi a többit! 

A gazda bizony meg is fogadta a szót: lefe-
küdt, elaludt, s mire felébredt, már szépen el is 
volt boronálva a szántás. Avval hazaeregéltek, 
s jelentette a bírónak, hogy készen van a mun-
kával. Kimegy a bíró s a gróf a helyszínre, vé-
gigjárják a helyet, de egy hajszálnál nem sok, 
bizony annyi hibát sem találtak a vetésben.

– No, te szegény ember – mondja a gróf -, ha 
mi nekem takarmányom van, gyökerestül, min-
denestül be nem takarítod egy nap alatt, ökröd 
nélkül maradsz, tudd meg!

A két borsökröcske
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A szegény ember elkezd búsulni, de a borsök-
röcske ismét megvigasztalja:

– Egyet se búsuljon, gazduram! Kend csak fe-
küdjék le a barázdába, s aludjék, a többi a mi 
gondunk!

Bé is takarították egy nap még a helyét is a 
teméntelen sok takarmánynak. Egy szekérre rak-
ták az egészet, de olyan magasra felrakták, 
hogy a szegény ember nem tudott a tetejébe 
nézni. Mikor a kastélyhoz értek, bémegyen a 
szegény ember a grófhoz, s mondja:

– Méltóságos gróf úr, elhoztam eddig a ta-
karmányt, de ha a kastélyt el nem fordíttatja a 
helyéről, nem férünk bé az udvarra.

A gróf még ki sem hallgatta jóformán, úgy 
kivetette a szegény embert, hogy majd megsza-
kadt a nyaka. Meglátták ezt az ökröcskék, moz-
dítanak egyet a szekéren, neki a kastélynak, s 
az fenekestül felfordult. A grófot majd megölte 
a bosszúság.

– Hallod-e, te szegény ember – mondá a gróf 
–, ha te engem be nem vitetsz a pokolba a bí-
róval együtt, ökröd sem lesz, s magad is csúfot 
látsz! Látni akarom a poklot, hogy milyen világ 
van ott!

Hej! Búnak adja magát a szegény ember. 
Hogy tudja ő oda vitetni, mikor soha még a tájé-
ka felé sem járt a pokolnak! Megszólal az egyik 
ökröcske:

– Azért sohase búsuljon, gazduram! Oda ép-
pen jó helyre kívánkoznak, megilleti mind a ket-
tőt.

Avval a szegény ember eléállott a nagy egész 
vágás szekérrel, a gróf s a bíró felkászálódtak 
rá, s elindult a két ökröcske a pokol tartománya 
felé.Estére kelve a szádához értek. A borssze-
mökröcskék nekifutottak az ajtónak, beütötték a 
fejükkel, avval a gróf nagy tempóra besétált, s 
utána a bíró.

– No most, gazduram, rántsa rájuk az ajtót! - 
javallá az egyik.

A szegény ember úgy is tett, s a gróf soha ki 
nem tudott kerülni a világ színére, sem a bíró. A 
szegény ember pedig a két borsszemökröcské-
vel máig is boldogul él, ha meg nem halt.

Szómagyarázat:
ciheres - bokros, cserjés
talyigakerék, kurta-és hosszúvas - az eke részei
ekekabala - szállításra szolgáló, kétágú csúsztatófa
eszteke - nyeles tisztogatóvas
összeszokotál - összeeszkábál
száda - bejárat

Forrás: A csodaszarvas, Benedek Elek mesélte. Szerkeszette Kovács Ágnes.
Elektronikus forrás: http://www.mek.oszk.hu/04800/04833/04833.htm#1






